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SKAUTING DOSPĚLÝCH Není možno, aby ten, kdo se stal jedenkrát skautem opravdovým, 
stanul na této cestě, věčně vedoucí vzhůru. Skauting, jeho mohutná, sugestivní a vše ovládající 
idea jde s ním do všech bojů životních, přenáší se s ním do jakýchkoli situací, aby tam 
vykonával svůj blahodárný, poslušnost vymáhající vliv. A zde stojíme před skautingem 
dospělých, kteří tvoří nepřetržitě onu neviditelnou rodinu, jejíž ruce podávají si svá srdce přes 
vzdálenosti oceánů, ras, tříd i náboženství. Zde skauting vytváří skutečně onen magický kruh, 
posvěcený láskou, službou, sebeobětováním, prolnutý vzpomínkami nad nádheru nocí, 
prožitých ve svatém zanícení mládí pod hvězdnou oblohou u táborových ohňů, do něhož nesmí 
míti přístup nic nenávistného a rozkladného.                                                   pokračování na str. 2 
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KMENOVÉ ZPRÁVY 

 
Výběr nejdůležitějších zestručněných zpráv, plné znění v zápisech náčelnictva 

ZÁPIS 9. zasedání NOS konaného v Havlíčkově Brodě 15 až 17.3.2002 
Přítomni:  sestry Jiřina Adéeová, Olga Hermanová, Hana Jančíková, Hana Kaprálková, bratři Zdeněk Beránek, 
Miloš Gurecký, Tomáš Homola, Jiří Horňák, Pavel Husník, František Hron, Jaroslav Chládek, Čestmír Janata, 
Vladislav Jech, Jiří Kalenda, Vladimír Kohler, Zdeněk Kolečkář, Luboš Lehký, Zdeněk Maxmilián, Julius Müller, 
Miloslav Moravec, Petr  Novotný, Josef  Richter, Ivo  Slavíček, Vladimír Stöhr, František Uksa, Jiří Wolf a Jiří 
Žáček.  

Přijatý program ���� pracovní porada krajských zpravodajů ���� připomínky k výsledkům jednání UNOS ���� krátké 
zprávy členů NOS ���� 85. výročí vzniku českého oldskautingu 1918 až 2003 ���� vzdělávací a kvalifikační systém 
kmene OS ���� LŠOS 2002 (příprava a zajištění) ���� vyznamenání v kmeni OS ���� krojový předpis pro OS ���� archivní 
služba v kmeni OS ���� příprava Kmenové porady ���� zpráva o konferenci skautských organizací v ČR bez účasti 
Junáka.     Přijato: 23 : 0 : 0 

Zprávy zpravodajů UNOS 
Zpravodaj pro legislativu br. Kolečkář  25.02.2002 byly Ministerstvem vnitra schváleny nové 
stanovy Junáka přijaté na X. valném sněmu Junáka ve Vsetíně. Na podkladě nových stanov 
schválených ministerstvem se již pracuje na novele Statutu kmene OS. 
Tiskový zpravodaj br. Žáček předal výtisky Kmenových novin č.1/ 2002 rozšířené o přílohy: 
Grossarl, Přechod Brd a informace o závodě OS v rámci Georgiády 2002 v Uhříněvsi. Příští číslo 
KN bude věnováno Kmenové poradě. V Praze 8 byl ustaven nový klub OS. 
Zahraniční zpravodaj br. Jech podal zprávu o přípravě materiálů pro 23. konferenci ISGF ve 
Vancouveru, Kanada v červnu 2002. a o jednání subregionu ISGF v Grossarlu. Junák byl 
zastoupen ses. Kaprálkovou, br. Maškem a vedoucím delegace br. Jechem. Hlavním předmětem 
jednání byla novela Stanov ISGF. Naše delegace úspěšně prosadila celoživotní pojetí skautingu. 

Organizační zpravodaj br. Kalenda předal jednotlivým krajským zpravodajům pověřovací 
dekrety a legitimace člena NOS. Každému krajskému zpravodaji bylo proti podpisu přiděleno 
oficiální razítko zpravodaje NOS pro příslušný kraj. 

Náčelník br. Slavíček   Informace ze zasedání náčelnictva Junáka 
���� programové  prohlášení Výkonné rady Junáka bude předloženo v květnu 2002 ���� byla ustavena 
Rada náčelníků složená z náčelníků a místonáčelníků všech tří kmenů a hlavního kapitanátu VS 
���� byl schválen rozpočet ústředních orgánů Junáka ���� po 55 létech se uskuteční oslava svátku sv. 
Jiří na Pražském hradě ���� Ústřední skautský archiv je řádnou součástí státního archivu���� při 
náčelnictvu Junáka budou zřízeny metodické skupiny složené z členů náčelnictva + 2 až 6 členů 
skup. + zástupci krajů, OS a VS ���� snížení registračních poplatků pro seniory je v kompetenci 
klubů a středisek ���� KVS, kapitanát vodních skautů - nový název pro HKVS. 

dokončení ze str. 1 
Jeho cesty půjdou vždy za nekompromisním a důsledným vývojem na prospěch všeho, co 
ponáší lidstvu nové hodnoty, nové statky a novou krásu, naplněnou věčnou pravdou a dobrem. 
Zde jsou největší úkoly, možnosti i naděje. My, Čechoslováci, kteří jsme tak často s nesmírnými 
obětmi razili nové dráhy, ujali jsme se první této myšlenky a je na nás, abychom ji dovedli ke 
zdárnému konci. Volám k této práci všechny, kdo nespokojí se jen tím, že příroda stala se jim 
nejmilejším útulkem, ale kdo nesou do celého života skautské zásady a povinnosti pomoci 
bližnímu, služby národu, vlasti a spolupráce všech pro lepší budoucnost lidstva.                A.B.S 
Skaut - Junák, 21 / 1935  
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Informace z činnosti NOS: ���� bratr Kubát ze  zdravotních důvodů  abdikoval z funkce 
zpravodaje pro vzdělávání ���� Funkci zpravodaje převzal zástupce  ZPV bratr  Petr Novotný – 
Sokol ���� dodatek Statutu kmene OS, přijatý 5. kmenovým sněmem OS bude projednán na 
květnovém zasedání náčelnictva Junáka ���� Karlovarský kraj má 1x měsíčně stránku v krajském 
tisku ���� místonáčelník s náčelníkem řeší zajištění přenosného počítače pro náčelnictvo OS ���� úkol 
pro krajské zpravodaje: zajistit zastoupení kmene OS v městské radě ���� Slovensko, bratr Štefek 
byl zvolen presidentem Skautské gildy Slovenska. 

 Zpráva o Konferenci skautských organizací v ČR bez účasti Junáka 
Bratr Wolf informoval o setkání zástupců skautských organizací ČR v Brně 2. 2. 2002. Zástupci 
Junáka nebyli na setkání pozváni. Účastnili se zástupci organizací:  Skaut – Český skauting ABS,  
YMCA T. S., Svaz skautů a skautek ČR a Oddíl Velena Fanderlika. 

Usnesení 9 - 1  NOS přijalo zprávu o průběhu schůzky zmíněných skautských organizací. NOS 
považuje otevřenost ke  spolupráci skautských organizací v ČR za nezbytnou pro budoucnost 
českého skautingu a jeho obraz na veřejnosti i v mezinárodním skautském hnutí.  Přijato: 23: 0: 0 

Vzdělávací a kvalifikační systém kmene OS Bratr Slavíček přednesl návrh systému v kmeni OS.  

Usnesení 9 - 2  NOS přijalo zásady systému kvalifikace a vzdělávání činovníků kmene. Odbor 
NOS pro vzdělávání postupně vytvoří podmínky k jeho realizaci.   Přijato: 21: 1: 0 

Usnesení 9 - 3  NOS zvážilo historický význam 85. výročí vzniku českého oldskautingu 
(28.10.1918) a rozhodlo o jeho vhodném a důstojném připomenutí ve skautské a občanské 
veřejnosti, a to v návaznosti na 90. výročí založení českého skautingu (1912). Současně bude 
připomenuto také 50. výročí založení ISGF (25.10.1953).   Přijato: 20: 1: 0 

Usnesení  9 - 4  Seznam okresních zpravodajů průběžně aktualizovat. Změny oznamovat br. 
Chládkovi.   Přijato: 19: 0: 0 

Archivní služba v kmeni OS  Br. Husník podal zprávu o problematice archivnictví v kmeni OS.  

Usnesení 9 - 5   NOS s platností od 17.03.2002 jmenuje bratra Pavla Husníka do funkce 
zpravodaje NOS pro historii a archivnictví s hlasem rozhodujícím.   Přijato: 19: 0: 0 

ZÁPIS 10. zasedání UNOS konaného v Havlíčkově Brodě 26. až 28 dubna 2002 
Přítomni: sestra Adéeová¸ bratři Beránek, Husník, Chládek, Jech, Kolečkář, Moravec¸ Novotný¸ Slavíček, Žáček.   
Přizván: V. Ludvík 

Nebyla provedena kontrola minulého zápisu. Po úvodní rozpravě bylo projednáno: 

Usnesení 10 - 1   V obcích ČR, v nichž existují městské rady Junáka, je zpravodaj OS městské 
rady považován za okresního zpravodaje.    Přijato  9: 0: 0 

Usnesení 10 – 2  Náčelnictvo schvaluje základní tématický obsah a metodiku kurzu pro vedoucí 
klubů OS ( kurz  minima pro vůdce klubů OS ) s platností do konce roku 2002. Přijato  9: 0: 0 

Náčelnictvo OS bere na vědomí: Usnesení 10 – 3  Náčelník kmene OS jmenoval dne 18.4.2002 
vůdcem LŠ OS 2002 br. V. Ludvíka – Šulu 

Usnesení 10 – 4  Náčelnictvo kmene OS jmenuje bratra Jiřího Žáčka předsedou zkušební komise 
pro ČZ ( čekatelské zkoušky  související s kvalifikací pro vedení klubů OS).    Přijato  9: 0: 0 

Jednání pokračovalo přípravou kmenové porady a bylo ukončeno v 21.45 hod. 
Se zápisem byla seznámena kmenová porada na závěru svého zasedání.                      Ze zápisů vybral Žáček. 
 
Závěry z kmenové porady jsou součástí samostatné přílohy Kmenových novin  
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Ze skautsZe skautsZe skautsZe skautskéhokéhokéhokého        
světa 
 

Zprávy a informace ze zahraničí 

DOSPĚLÍ JSOU TI NEJMLADŠÍ…  
Takto nadepsal svůj příspěvek do World 
gazette Mondiale (čtvrtletníku ústředí 
ISGF) Jean-Luc De Paepe, současný člen 
Světového výboru ISGF. Ve svém článku 
píše:  

„Ano, dospělí nejsou ti staří. Teď si jistě 
řeknete: to si zas nějaký pošetilec myslí, že 
může zvrátit běh času. Rád bych tě ujistil, 
milý čtenáři, který pročítáš tyto řádky 
čtvrtletního čísla WgM: není správné se na 
autora dívat skrz prsty proto, že prostě 
použil paradoxu – rok 2003 bude svědkem 
připomenutí 50 let trvání ISGF a rok 2007 
bude 100. výročím založení skautingu!  

Když už podnikáme toto imaginární 
srovnání, něco je zcela zřejmé. Pokud si 
oslavy těchto výročí zaslouží důstojný 
rámec a určitou publicitu, pak kromě pouhé 
naší existence je třeba pomyslet na kvalitu 
naší činnosti, která nás vede po naší životní 
stezce, a i když nedokážeme otočit tím 
kolem času a vrátit se nazpět k výchozímu 
bodu, je lepší pokračovat vpřed do 
neznáma – tam přece tušíme místo, kde 
naše životní cesta dojde zhodnocení. 

Sto let skautingu, padesát let našeho 
mezinárodního bratrství: v době, kdy se 
móda tak rychle mění a tradicím se lidé 
často jen smějí, kdy zítra je vlastně pozdě a 
každý chce urvat dnešní okamžik, právě 
my se můžeme znovu přesvědčovat, že 
bohatství a síla Baden-Powellových idejí 
našeho hnutí zůstávají skutečností. 

Toto bohatství a tato síla jsou tu stále, jsou 
pro nás výzvou, i když už nejsme tak mladí 
jako dřív, která míří do černého, protože 
jejím základem je služba i potěšení. Tyto 

hodnoty nepodléhají žádným poplatkům a 
právě proto jsou tak cenné. Napořád dávají 
ty staré dohromady spolu s těmi, kdo tohle 
potěšení nezažili jako mladí. Ukazuje se, že 
v pozadí všech organizací, snažících se žít 
ideály našeho zakladatele, je zde stále živá 
duchovní náplň. 

Každé výročí může znamenat ledacos, 
třeba nic jiného než pouhou oslavu nebo 
nostalgické vzpomínání, nebo také 
zastavení, zvažování, změnu nebo právě 
návrat zpět ke kořenům. 

Je na nás, abychom si vybrali. Na jedné 
straně vidíme hnutí mladých a na druhé 
společenství starých a dospělých. Ale se 
stejným duchem, ne rozdělené. 

Obě strany mohou z takového společenství 
jen získávat, aniž by si zasahovaly do 
svých kompetencí. A proto právě z tohoto 
pohledu mám rád výročí. Vybavuji si 
zajíce z Alice v říši divů: „proč neoslavit 
výročí, nevýročí“? 

Takhle to přece děláme 364 dní v roce! 

A jakého názoru jste vy?“ 
Vybral a přeložil: Kamzík 

 

Svatojiřská legenda  
Ve skautském časopise „ Knoten“ č. 1/2002 
z Lichtenštejnska jsme vybrali poučení ke 
sv. Jiří: Zakladatel skautského hnutí, lord 
Robert Baden-Powell, vybral sv. Jiří za 
patrona svých „hochů“. Proč zrovna za 
patrona? Latinské slovo »patron« znamená 
„ochránce“.*) Ochránce je ten svatý nebo 
ta svatá, kdo slouží za vzor. Život sv. Jiří je 
opředen mnoha legendami. Vypadají jako 
pohádky, ale pohádky nesmíme číst jako 
novinové články, naopak mají hlubší 
smysl. Postava sv. Jiří má pro nás stále 
význam. 

V jedné z těchto pověstí je sv. Jiří 
znázorněn jako jezdec a rytíř. B. P. staví 
rytířství skautské mládeži a vlastně nám 
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všem za vzor. Aby se skauti stali 
rytířskými gentlemany, to byl jeden z jeho 
výchovných záměrů. Proto uvádí hodnoty 
jako dobrosrdečnost, přátelství, vděčnost, 
připravenost k pomoci, kuráž a odvahu, 
prostě být připraven konat dobro jako to, 
co nám prospívá. Ne náhodou platí pro nás 
skautky a skauty „Vykonej denně aspoň 
jeden dobrý skutek.“ 
*) Pozn.: kdo se podívá pozorně na některý 
z dnes častých televizní seriálů ze 
Španělska, nemůže si nevšimnout, že v této 
zemi je „institut“ ochránce stále 
společenským faktorem. 

 
ISGF 
Projekty dobrých skutků 
V minulém roce Italská katolická 
organizace dospělých skautů a skautek dala 
podnět k vyhlášení projektů Mezinárodní 
solidarity. Gildy a kluby mají v rámci 
tohoto projektu pomáhat lidem žijícím v 
chudých zemích a přistěhovalcům do zemí 
bohatých. Každým rokem na Evropském 
fóru v rakouském Grossarlu bude předána 
putovní trofej a odznaky vítězné gildě. 
Letos se tak stalo poprvé 20. ledna a 
odměněny byly spřátelené gildy z 
rakouského Salzburgu a italského Udine za 
společný projekt „Dům naděje“. Členové 
obou gild totiž postavili dům a školu pro 
osiřelé a postižené dívky v rumunské 
Bistrizi. 

Dalším projektem ISGF, jehož členem 
jsme i my, čeští oldskauti, je akce zcela 
nesoutěžní, akce, pomocí které chce v r. 
2003 mezinárodní organizace dospělých 
skautů a skautek oslavit 50. výročí svého 
vzniku. Tento projekt je nazván „Dobré 

skutky“ a Oldskautky a oldskauti celého 
světa se do ní mohou zapojit v období od 
2. dubna do 24. října příštího roku. 
Jednotlivé kluby a gildy mají svými 
dobrými skutky pomáhat své obci, 
postiženým dětem, starým lidem, 
životnímu prostředí, zkrátka čemukoliv 
smysluplnému. Cílem jejich pomoci bude 
nejen pomoc potřebným, ale i zviditelnit 
organizaci dospělých skautů a skautek. 

Jistě i naše kluby dělají mnoho charitativní 
práce, a proto nebude obtížné zapojit se do 
této světové akce. Máme ještě dosti času 
promyslet vlastni projekt pro příští rok, 
abychom ukázali, že zásada „Denně dobrý 
skutek“ stále ještě platí i v našem 
oldskautském kmeni. 
Hradec Králové 12. 5. 2002  

Pam 
 

 

 

Rakouští OS vydali almanach 
Rakouští OS oslavili před nedávnem (jak 
jsme již referovali) své 50. výročí trvání 
celonárodní gildy (kmene OS). Na základě 
historických dokumentů k této příležitosti 
zpracoval br. Alfred Partsch almanach o 
170 stranách (s vzácnými obrázky a 
faksimilemi originálních dokumentů), který 
nyní lze za cenu 120 rakouských šilinků 
zakoupit.  

Objednávky lze poštou zasílat na adresu 
„Dkfm. Alfred Partsch, Hötzendorfer 
strasse 117, A-2345 Brunn/Gebirge“ nebo 
na E-mailové adrese  

alfred.partsch@ferrocom.at 

Zdroj informace: Der Gildenweg č. 1/2002 
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Z Klubů 

 
(10. dubna 2002) Zasedačka byla nabitá 
k prasknutí. Zahájení se malinko opozdilo, 
Připomenuto bylo úmrtí členky SO s. Jarmily 
Vašíčkové - Kvítka z Kroměříže. Na schůzku 
oddílu zavítali místonáčelník ChK br. Jiří 
Zikmund - Balú, a předseda PRJ br. Václav 
Obadálek - Bobr. Informace začala o 
nepřehledných akreditacích zdravotníků a 
činovníků Junáka a postupně dokončovaném 
doplňování činovníků do „orgánů” ústředí. V 
„zastaralém” způsobu sněmování toto 
přechodné období s tolika provizorií nebylo, 
vše musel vyřešit sněm. Balú nás informoval o 
své schůzce s náčelníkem OS a o jednáních o 
snaze vrátit Svojsíkovu oddílu jeho důstojnost 
a postavení. Cesta povede přes zviditelnbění 
činnosti SO vůči „zbytku” hnutí zejména ve 
zlepšení komunikace oddílu s ústředními 
orgány a účastí na činnosti různých pracovních 
skupin apod. Vyzváni byli členové odílu 
k aktivním návštěvám na zasedáních vyšších 
organizačních jednotek a publikování o 
činnosti oddílu ve skautském tisku. Tento 
způsob obratu ve vzajemných postojích musí 
dokázat obě strany, nelze jej dosáhnout 
jednostranně  Výsledek může ověřit pouze čas. 
Br. Bobr informoval o účasti činovníků PRJ na 
činnosti náčelnictva Junáka a ústředí, zejména 
v metodické skupině pro zdravovědu a 
akreditaci. Členové oddílu byli vyzváni 
k viditelnější spolupráci na akcích konamých 
PRJ. Br MUDr. Tománek položil otázku, zda 
ještě platí pozastavení činnosti nositelů 
Stříbrného vlka, nebo zda uvedené tendence 
jsou ochotou k obnovení činnosti. Br. Miloš 
Blažek - Merkur upozornil na obnovení 
svatojiřských oslav po 55. letech a pozval 
přítomné na sobotu 27. dubna návštěvou 
baziliky sv. Jiří na Pražském hradě. Doufejme 
v upřímnost nabídek, a že skutečně dojde 

k obnovení normálních vztahů. Rozcházeli 
jsme se v dobré pohodě. Nashledanou příště. 

(18. květen) Pražská družina se před tábory 
sešla ještě jednou v klubovně 10. stř. Bílá 
Hora. Záměrem bylo pouze si popovídat a 
zazpívat. Pomalu se zaplnila terasa za 
klubovnou. Na stoly se přesunuly naparáděné 
obložené chlebíčky. Nez se uvařil čaj a káva, 
stejně nikomu nedalo, aby se nemluvilo o 
skautských událostech. Na pořad se dostala 
snaha prezidenta ICGF v „vyvést” dospělé 
skauty mimo národní hnutí svých zemí. 
Seznámili jsme se se zájmen s článkem br. 
Lešanovského k tomuto problému a upřímně 
s ním souhlasili. Br. Gog stručně přítomné 
seznámil s úspěšným jednáním naší delegace 
na zasedání subregionu střední Evropa 
v Grossarlu, kde se k názoru setrvat u 
národních hnutí vyjádřily shodně všechny 
delegace národních Gilg. Ještě jsme si 
prohlédli zajímavou kopii podpisů ze 
zakladatelské listiny Svojsíkova oddílu a 
pustili se do zábavy a zpívání. Rozešli jsme se 
s přáním pěkného prožití léta. 

Gog 
 

ZE ŽIVOTA KLUBU OS  
Havlíčkuv Brod 

Rok 2001 byl bohatý na 
činnost. V lednu jsme 
uskutečnili čtyři schůzky. 
První byla s pohoštěním na 
oslavu Nového roku a 
narozenin členů. Sestavili 
jsme si program činnosti. Na 

druhé schůzce jsme se zúčastnili ve Štáflově 
chalupě vernisáže obrazů Ludmily Dohnalové 
„biblické příběhy“. Poté nám br. Káj promítal 
skautské diapozitivy. Další dvě schůzky byly 
pracovní - výrobky na výstavu Velikonoc. Na 
únorové schůzce jsme promítali diapozitivy ze 
skautských akcí a připoměli si Mezinárodní 
den skautek, další dvě schůzky byly pracovní. 
V březnu byly opět čtyři schůzky. 7. 3. jsme 
položili kytici k pomníku TGM a v dalších  
jsme se věnovali přípravě výstavky Velikonoc 
ve Štáflově chalupě. Duben měl nabitý 
program. 3. a 4. účast na vernisáži výstavy 
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„Velikonoce-tradice-inspirace“. 9. 4. br. Káj 
na schůzce blahopřál k 80. výročí založení 
dívčího skautingu v Havlíčkově Brodě. Rozdal 
sestrám kartičky a razítko a zavzpomínal na 
zakládající členky. V květnu jsme na Trhu 
řemesel prodávali naše rukodělné výrobky. 
Vydělané peníze (1000,- Kč) jsme předali 
postiženým dětem Speciální školy v 
Havlíčkově Brodě. Na další schůzce jsme 
slavili narozeniny čtyř členů a plánovali v 
Chorvatsku. 

Ani v letních měsících jsme nezaháleli 
V červnu jsme uskutečnili týdenní pobyt v 
Tatranské Lomnici (10 účastníků) s bohatým 
programem a denními túrami do hór a 
návštěva měst. Na červencové schůzce jsme si 
prohlíželi pěkné fotografie ze Slovenska. Od 
15.-24.6. se zúčastnilo 12 členů pobytu na 
ostrově Murter v Chorvatsku. Sestra Štáflová 
zhotovila z obou akcí kroniky. Červenec jsme 
věnovali, výpravě do Kutné Hory spojené 
s prohlídkou pamětihodností města. V srpnu 
jsme uspořádali dvě výpravy do Bartoušova a 
do Skály na chatu našich členů. Sbírali jsme 
houby a konzumovali dobré občerstvení. 

Na zářijové schůzce jsme si dojednali plán 
akcí do konce roku. 27. 9. jsme se opět 
vypravili do Bartoušova na sběr hub a pekli 
jsme ,,hady". Na dvou pracovních schůzkách v 
říjnu jsme vyráběli vánoční ozdoby. Zhotovili 
jsme 43 kytiček na hroby zemřelých skautů a 
skautek. Zúčastnili jsme se na slavnostním 
aktu u pomníku TGM a KHB. 

Listopad byl sváteční i pracovní. Oslavili jsme 
narozeniny dvou členek a svátek br. Káje. Na 
Trhu řemesel jsme opět prodávali naše 
výrobky. Výtěžek jsme poukázali jako 
příspěvek na zhotovení desky náčelníka a 
zakladatele A.B.Svojsíka na jeho rodný dům 
(částku 1000,-Kč). Další 2 schůzky byly opět 
pracovní. Šijeme 200 ks kloboučků jako 
suvenýr, který darujeme účastníkům Kmenové 
porady, která se bude konat v dubnu 2002 v H. 
Brodě. Poslední měsíc v roce  jsme stihli 2 
pracovní schůzky a výpravu do Hlinska na 
Betlémy. Na 12.12. jsme zajistili koncert Malé 
české muziky Jiřího Pospíšila z Prahy s 
názvem „Štědrej večer nastal“. Akce byla 

úspěšná. Zajišťovali jsme organizační činnost, 
prodej výrobků, členky napekly perníčky na 
rozdání.  
Z celkového výčtu je patrná bohatost našeho 
programu v tomto pro nás významném roce, 
kdy jsme oslavili 80. výročí založení dívčího 
skautingu v Havlíčkově Brodě. V listopadu 
přijal Svojsíkův oddíl do svých řad dvě naše 
členky OS - Jaroslavu Korbovou a Věru 
Řehákovou. Na příští rok plánujeme obdobnou 
činnost. Koncem června chceme jet opět k 
Jaderskému moři. Všichni máte možnost se 
přihlásit i s rodinnými příslušníky nebo se 
známými. První schůzku po Novém roce 
konáme 14. ledna od 14.00 hodin v kanceláři 
našeho domu v Horní ulici. Zde je i možnost 
úhrady členského příspěvku. Další schůzky 
budeme svolávat vždy na pondělí. 
Zpráva o činnosti klubu OS v Havlíčkově 
Brodě za rok 2001 nejen bilancovala činnost 
klubu, ale nezapomněla poděkovat těm 
nejpilnějším. Upřímně děkujeme Vám všem, 
kteří jste se na činnosti OS aktivně podíleli. Z 
řad oldskautů zvláštní zásluhy mají: Dr. Marie 
Vaníčková, která pravidelně dělá zdravotnické 
kurzy pro naše budoucí vůdce oddílů, Jarka 
Korbová vzorně vykonává činnost pokladní 
ORJ; manželé Zachariášovi, Hana je tajemnicí 
ORJ a Láďa je předsedou ORK. Hony Hájek 
již 12 let připravuje záslužnou soutěž „Poznej 
své město“. Pomáhají mu Jaroslav Choutka a 
Evžen Štáfl, který pracuje na skautském 
archivu a stará se o úpravu skautské výlohy. 
Mnozí pomáhají v oddílech a při letních 
táborech. Děkujeme i těm členům, kteří se k 
naší organizaci hlásí, dávají jí své sympatie a 
platí čl. příspěvek. V novém roce 2002 
přejeme každému z nás, aby nás neopouštěla 
dobrá mysl, sloužilo zdravíčko a byli jsme 
oporou pro své blízké i pro naši organizaci. 
Zachovejme si víru, naději a lásku. 

Ze zprávy o činnosti za rok 2001 upravil Gog 
 
PROGRAM ČINNOSTI  

1.OS klubu 
Na Kmenové poradě jsem si 
v „kuloárech“ s několika účastníky 
vyměňoval zkušenosti o přípravách 
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programů v klubech. Shodli jsme se, že se 
v mnohém shodují, v některých bodech liší. 
V mnoha klubech se na schůzkách čtou 
kroniky. Nám úlohu kroniky kroniku plní 
klubový časopis Totem. Tak pro ty, kteří rádi 
nahlédnou do kuchařky sousedů, aby si 
obohatili nebo obměnili jídelníček o nový 
pokrm, popíšu náš roční program.  

Program tradičně „odsouhlasujeme“ na valné 
hromadě klubu po vyhodnocení uplynulého 
období.  

Výprav konáme zpravidla šest i více, bývaly 
doby, kdy jsme dokázali uspořádat nanejvýše  
4 výpravy. V poslední době v období 
nepříznivého počasí konáme navíc místopisné 
vycházky po městě, většinou spojené 
s návštěvou historických památek či různých 
výstav. 

Schůzek klubu konáme deset, od dubna do 
října na Libeňském ostrově ve srubu Vatra, 
v zimním období na Meteoru. Standardní 
program schůzek: informace ze střediska, ORJ 
a kmene, hodnocení výpravy, prohlížení 
fotografií z výpravy, rozdání mapky a itineráře 
a informace o jejím programu příští výpravy, 
výběr námětu na další výpravy. Kvíz, 
kufandity, rozdání Totemu či Kmenových 
novin. Zbytek schůzky zabere občerstvení a 
volná zábava. Zde vznikají, někdy i těžce, 
nové směry programu.  

Již šest let po sobě konáme minimálně týdenní 
letní setkání s turistickým a poznávacím 
programem, společným vařením, večerními 
sedánkami u zahradního krbu s vyprávěním i 
se zpěvem, který v klubovně nějak šidíme. O 
těchto setkáních vychází pravidelně závěrem 
roku kronika.  

Je toho ještě mnoho co podnikáme, a tak 
stručně. Čtvrtletně vychází klubový časopis 
Totem. Kmenové noviny rozmnožujeme pro 
všechny členy klubu. Jak je tradicí, několik 
členů klubu pracuje ve prospěch střediska, ale 
i ve vyšších organizačních jednotkách. 
Dokonce po mnoha letech jeden z našich členů 
opět sestavoval ročenku „Junák na přelomu 
století“ a dva konali novinářský práce pro 
Svojsíkův závod. Pomoc poskytují členové 

klubu při přepisování příspěvků do 
Kmenových novin a při jejich distribuci. 
Přednášky v klubu se nám daří velmi 
sporadicky, tak dvě do roka. Přednášky mimo 
klub konají pouze ti, kteří jsou instruktory pro 
činovnické kurzy nebo pro LŠ. Sportovní 
činnost je pouze legendou, hřiště u klubovny 
bývá naplněno více mladými členy střediska. 
Na Vatře končí každoroční v říjnu sjíždění 
Rokytky. Letos se zúčastnilo přes 60 různých 
plavidel. Vánoční posezení začíná odpoledne 
vlčaty a světluškami, aby jej zakončily večer 
oldskauti. Bývá zvykem zazpívat před 
Svojsíkovým stříbrným smrkem koledy při 
svitu svíčiček. 

 Pracovní aktivity klubu začínají v březnu a 
končívají v listopadu. V poslední době jsme 
zahájili přípravu oslav 85. výročí založení 
klubu. Je to vidět i na vzhledu klubovny i 
srubu. Součástí je také příprava klubového 
Almanachu s autorskými články od většiny 
členů klubu. Samozřejmě, že nezapomínáme 
na životní výročí svých členů. Součásti činnost 
jsou i odloučení a čestní členové klubu, které 
pravidelně zveme a informujeme o všem 
našem činění.  

Gog 
 
SLAVNOSTNÍ SETKÁNÍ 
oldskautů ústeckého kraje  

U příležitosti oslav 
„Devadesáti let Českého 
skautingu“ sešli se děčínští, 
lovosičtí a roudničtí 
oldskauti ve „Skautském 
domově“ v Roudnici n. 
Labem dne 5. dubna, aby 
na společné schůzce 
vzpomínali na léta svého 

skautování, ve kterém pokračují přes svůj věk 
i nadále. Schůzku předcházela velmi zajímavá 
exkurze na velín roudnického jezu spolu s 
procházkou „suchou nohou“ po labském dně, 
tedy útrobami jezu. A potom všichni řádně 
promrzlí, neboť v to páteční odpoledne foukal 
ostrý severák, zasedli v klubovně u kávy a čaje 
a pozorně vyslechli přednášku bratra Čejky - 
Pequiho o duchovním vývoji skautingu. 
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Objevily se v ní dosud zcela neznámé 
myšlenkové proudy nejen Komenského, ale i 
Chelčického, které zásadní měrou ovlivnily 
základy skautingu. A protože nejen duchem, 
ale i chlebem živ je člověk, po přednášce 
objevily se na stole vuřty s křupavým 
pečivem, darem to našich sponzorů. Po večeři 
následovala přátelská beseda, vždyť když se 
sejdou skauti, jedno jakého věku, je vždy o 
čem si povídat. Když potom nastal čas loučení, 
všichni se ujišťovali, že takových setkáni musí 
být více a tak pozvání děčínských do 
Benešova nad Ploučnicí bylo nadšeně přijato. 
Ještě musím podotknout, že setkání se konalo 
ve vyzdobené klubovně, která byla připravena 
na zítřejší celorepublikový „Den otevřených 
kluboven“. 

Den otevřených kluboven 
V sobotu 6. dubna se počasí trochu umoudřilo. 
Bylo sice zima, ale hlavně že nepršelo. S 
úderem dvanácté se do našeho „Skautského 
domova“ začali spěšně scházet roveři a 
rangers, aby ve 13 hodin bylo vše připraveno 
pro návštěvu našich kluboven. Stávající 
místnosti, čerstvě vymalované zásluhou 
dívčího oddílu, nábytek čerstvě natřený, lavice 
a židle spravené tak, že se nikdo nemusel 
obávat, že by se snad pod nim rozsypaly, 
prostě všechno bylo v nejlepším pořádku. I 
výzdoba zdi panely, na kterých byl 
zaznamenán vývoj našeho střediska a činnost 
jeho oddílů, všechno to se skvělo novou 
úpravou. Ve velké místnosti byl dočasný sklad 
táborového inventáře oddělen stěnou 
potaženou jekorem a na stolech pokrytých 
batikovanými ubrusy byl rozložen nejen 
skautský tisk, ale i oddílové kroniky, vše k 
volnému nahlédnuti. Bylo tu připravené video, 
na kterém se potom návštěvníkům promítal 
záznam ze skandinávského putováni našich 
roverů. A v klubovně vlčat bylo možno 
shlédnout projekci diapozitivů z našeho tábora 
u Rapšachu v roce 1990 a z táboření našeho 
2. oddílu vodních skautů na Lipně. Takže asi 
padesát dětí a přes dvacet dospělých mělo se 
na co dívat a ani si snad neuvědomili, že 
roudnický skautský domov v téhle podobě vidí 
naposledy. Vždyť hned v květnu začneme s 

jeho úpravou tak, aby se zvětšil o jednu 
klubovnu pro chlapecký oddíl a zároveň 
podsklepením této klubovny se získal prostor 
pro uložení táborového materiálu v novém 
skladišti. Společenská místnost by se tím 
vrátila do původního stavu a dala by se lépe 
využívat pro střediskové podniky. Tohle 
všechno spolu se zateplením celého objektu je 
v plánu a chtěli bychom to stihnout do roku 
2004, který je devadesátým výročím založení 
roudnického skautingu, jak je možno se dočíst 
na jednom z panelů. A už nám nezbývá, než 
napsat, že se všichni rozloučili u ohýnku, na 
kterém si každý vlastnoručně opekl uzenku, 
kterou s pečivem poskytli sponzoři naší akci. 

Karel Snětina - Kája 
 
SETKÁNÍ KLUB Ů OS  
v Roudnici nad Labem. 

(Lovosice) Na pátek odpoledne 
5. dubna 2002, v předvečer 
„Dne otevřených dveří“ našich 
kluboven pozvali roudničtí 
oldskauti sestry a bratry z 
klubů OS litoměřického okresu 

k návštěvě. Nebyla to naše první návštěva u 
roudnických oldů a tak my lovosičtí jsme se na 
vzájemné setkání těšili, protože v Roudnici se 
nám vždy líbilo a roudničtí nám pokaždé 
připravili nějaký zajímavý program. 
Tak se stalo i dnes. Z nádraží, kam přijeli i 
sestry a bratři z Děčína, jsme byli odvedeni na 
roudnický most. Tam jsme po příkrých, 
točitých schodech sešli do velína labského 
jezu. Podle naučného slovníku je jez stavba v 
korytě vodního toku (tvořena jezovým tělesem 
a podjezím) k vzdutí vodní hladiny pro 
umožnění plavby. Ve velíně, plném 
všelijakých „hejblat“ nám jezný vysvětlil 
funkci jezu, měření průtoku vody, vzdutí 
vodní hladiny a pod. Potom nás po dalších 
příkrých schodech a žebříku odvedl do tunelu 
pod jezem z jednoho břehu Labe na druhý. Byl 
to divný pocit slyšet nad hlavou burácení 
vodní masy jarně vzdutého Labe. Po této 
zajímavé prohlídce zařízení, kam se dostane 
jen málokdo, jsme šli do „Skautského 
domova“. Od Labe studeně foukalo a tak teplé 
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pohoštění přišlo vhod. Prohlédli jsme si 
vyzdobené klubovny, nástěnky, které 
informovaly o historii i současnosti života 
roudnických skautů. Vše připraveno pro 
informování veřejnosti ke „Dnu otevřených 
dveří“. Přednášku o vzniku skautingu, opět 
připravenou pro veřejnost nám přednesl bratr 
Čejka. Na závěr našeho setkání krajský 
zpravodaj bratr Dafne předal bratru Čejkovi za 
jeho službu oldskautskému hnutí „Medaili 
díků“. A byl čas se rozloučit a jít na vlak. Moc 
se nám u Roudnických líbilo a slíbili jsme si, 
že se opět setkáme. 

   Opět sesmolila Mogaja. 
 
393. klub OS POLNÁ 

Ideje skautingu žijí už 
takřka sto let. Od roku 1907, 
kdy vznikl, ovlivnil skauting 
čtyři lidské generace. Jeho 
program je dnes spolehlivou 
metodou výchovy a 
sebevýchovy. Kdokoliv ve 

skautu prožil delší čas, objevil pro sebe pevný 
žebříček hodnot, mnohému se naučil, nalezl 
sebeúctu i vřelý, aktivní vztah k bližním, 
Skauting mu pomohl objevit životní program i 
životní styl. Ovlivnil ho na celý život. 
Činnost klubu OS v roce 2001 
� O Vánocích dovezli oldskauti Betlémské 
světlo. Naše středisko nabízelo v předsíni 
hlavního kostela možnost převzít Betlémské 
světlo, světlo pokoje, všem občanům, kteří 
zapálením plamínku chtějí dát najevo svou 
sounáležitost s lidmi dobré vůle, svou touhu 
prožít v klidu a míru vánoční svátky. Při této 
akci darovali občané 3191 Kč ve prospěch 
Charitního domu pro matky s dětmi v 
Havlíčkově Brodě. 
� Oldskauti pod vedením bratra Vacka spolu 
se sestrami ČČK a zdejší farností zhotovili 
Betlém s figurami v životní velikosti a 
dobovém oblečení, který byl pak umístěn v 
bráně Kaplanky. Betlém natáčela i Česká 
televize. 
� V lednu byl Charitnímu domu v Havlíčkově 
Brodě odeslán výtěžek všech vánočních sbírek 
pořádaných klubem OS a sestrami ČČK, 
celkem bylo odesláno 5861 Kč. Pro farní 

charitu v Berouně na sbírku pro matky s dětmi 
v Chorvatsku bylo odesláno 500 Kč. 
� V lednu měl bratr František Vacek životní 
výročí 60 let, spolu se sestrami ČČK a těmi, 
kdo se podíleli na stavbě Betléma, jsme to v 
klubu důstojně oslavili. 
� Pomoc při výzdobě a organizaci dětského 
karnevalu na námět Z pohádky do pohádky, 
který pořádal dívčí oddíl. 
� Sbírka členů OS na pamětní desku RNDr. 
Rudolfa Plajnera, dlouholetého náčelníka 
Junáka, k uctění památky 100. výročí jeho 
narození a odhalení památníku na Hostýně. 
� Spolu s ČČK společná oslava „Dne 
sesterství“. 
� Pravidelná účast na radách střediska, ORJ a 
komise pro školní mládež a sport při Městské 
radě Polná. Účast na setkání okresních 
zpravodajů OS v Jihlavě. 
� Dezinfekce studny na základně Ochoz, 
odebrání vzorků pro KHS v Jihlavě a zařízení 
rozboru vody pro její využití na táborech. 
� Příprava základny Ochoz pro setkání skautů 
brněnské diecéze pro 140 účastníků. 
� Spolupráce s Českým svazem bojovníků za 
svobodu, kteří nám věnovali předplatné jejich 
časopisu Národní osvobození. Tento časopis je 
poučný jak pro nás OS, tak i pro rovery, neboť 
pravdivě informuje o historii českosloven-
ského odboje. 
� Rekonstrukce elektrických rozvodů v 
klubovně, sledování spotřeby energie (voda, 
plyn, elektřina) v klubovnách a nahlášení k 
fakturaci. 
� Návštěva tábora skautů na Ochozi se 
starostou města. 
� Setkání oldskautů a sester ČČK v posledním 
srpnovém týdnu na základně Ochoz, koupání, 
procházky po okolí a houbové hody se zpěvem 
a legrací. 
� K výročí 28. října 2001 bylo náčelnictvem 
kmene oldskautů uděleno sestře MUDr. 
Zdence Kazdové a ses. Bohuslavě Višinkové 
junácká vyznamenání Medaile diků jako výraz 
uznání za zásluhy o výchovu mládeže a rozvoj 
skautského hnutí. Toto vyznamenání bylo 
uděleno také br. Janu Krátkému - Lososovi a 
slavnostně předáno 1. 11. 2001 při besedě, 
kterou s Janem Krátkým pořádal Klub Za 



Kmenové noviny OS 

 11

historickou Polnou. Klub OS uspořádal při 
této příležitosti výstavu Lososových kreseb, 
perokreseb, pohlednic a kalendářů z let 1993 
až 2000. 
� Setkání OS a sester ČČK a příznivců Junáka 
v klubovně. Ses. L. Vomlelová - Lu nám 
ukázala její fotografie z vrcholu polenské věže 
a informovala nás o tom, co bylo dáno do 
poselství příštím generacím a uloženo v 
makovici kříže našeho kostela. Lu drží 
klubový rekord výstupu na nejvyšší vrchol 
města. 
� Klubové posezení, čajování pod lampou a 
loučení se starým rokem. 

Bohuslav Řehák - Kim. 
 
139. OS klub TÁBOR 
Malá bilance: 

Poslední loňská prosincová 
schůzka byla naplněna 
zpíváním koled a čtením 
krátkých zamyšlení, od 
Kamzíka, z časopisu Roverů, z 

výboru soutěžních skautských básní a 
skautských modliteb. A také vzpomínkou na 
ty, kteří odešli do nenávratna (je jich už 24). V 
posledních dnech roku jsme měli ještě malou 
veselou schůzku. Naše „divadelní pimprlová 
společnost“ (t.j. pár lidí, kteří jsou ochotni ze 
sebe před ostatními dělat šašky) nacvičila po 
vzoru strakonických parodie na reklamu a 
sklidila úspěch, zvláště náš br. Juraj, který v 
zahradnické zástěře a slamáku s kosou nabízel 
sekačku Mountfield. Četla se vánoční přání i 
PF,vzpomnělo se i na vánoční pochod do 
Příběnic. Letos tam poprvé místo tradičního 
táboráčku svítilo na mohylce Betlémské světlo 
za účasti asi 130 táborských skautů (i OS). 

Lednová schůzka byla vyloženě hravá. Celou 
hodinu se střídaly kvízy, skládačky, hádanky, 
„setonovka“ a jiné skautské hry, takže jsme se 
vrátili do mladých let a potrápili naši sklerózu.  

 

V únoru jsme oslavili Den sesterství, při 
malém pohoštění jsme se seznámili se 
životopisy ses. Olave S.B.P. a Juliette Lów 
(zakladatelku skautingu v USA). Náš babinec 
také vyrobil dalších 130 ks Kiwanis, panenek 
a tentokrát se na nás přišla podívat bývalá i 
současná presidentka K-klubu. Ta bývalá je 
zároveň místostarostka města Tábora a 
přinesla k 22. únoru květiny, dort a 
poděkování za naši práci. V regionálním tisku 
o všem vyšel docela pěkný článek. 

V březnu jsme zařadili promítání „úlovků“ z 
přírody našeho výtvarníka Edy Pelikána. 
Snímky květin byly tak moc pěkné, že si je v 
zimě budeme opakovat. Mimochodem, „náš“ 
Eda měl také výstavu svých obrazů,kam jsme 
se šli podívat. 

V závěru tohoto čtvrtletí jsme oslavili 80 let 
dlouholetého vůdce našeho OS klubu a nestora 
táborských skautů, br. Jiřího Vančaty - Juraje.  

Letošní rok bude pro náš klub asi dost 
přelomový, již vloni jsme měli tři 80desátníky, 
br. Kaňka, ses. Veselá a Mrzenová. Po 
br.Vančatovi nás čekají ještě další tři oslavy 
tohoto úctyhodného věku. Jsme rádi, že se ho 
zatím dožívají ve zdraví, ale stejně se vše 
podepisuje na aktivitách klubu. Musíme sice 
svůj pokřik, kde tvrdíme, že se chceme dožít: 
„do sta“!, ale život i příroda s námi někdy 
zatočí úplně jinak.  

Hajos 
 
50. OS klub OSTRAVA 

(Ostrava) uspořádal dne 26.3. 
2002 exkursi do Depa 
kolejových vozidel Českých 
drah v Ostravě. Zúčastnili se 
čtyři bratři a tři sestry. 
Nablýskaná stejnosměrná 
lokomotiva po generální 

opravě řady 181 (pro znalce fajnšmekry), 
původní označení E 669.1), byla naštěstí 
přistavěna k boční rampě, takže ani pro 
„oholené“ (ti s holemi) sestřičky nebyl 
problém dostat se s pomocí galantních bratrů 
do kabiny strojvedoucího i do strojovny. 
Výklad vedoucích oprav byl více než 
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zasvěcený. No, třicetiletá praxe v oboru se 
nezapře. Prohlédli jsme si i opravnu 
lokomotiv, vyvázanou skříň, opravnu kabelů i 
podvozků a motorárnu. Někteří se zalekli 
chladného a větrného počasí. Ti, co se akce 
zúčastnili, byli spokojeni. Což vyjádřili 
vřelým díkem skvělému průvodci. 

Milan Růžička - Rosomák 
 
 
 
SETKÁNÍ SENIORŮ 
z Krásného Března 

Ve dnech 24. a 25. dubna 2002 se 
již po třetí sešli bývalí členové a 
členky skautského 13. oddílu z 
Krásného Března. 
Úvodem br. Jaroslav Grohe - Gam 

z Oslavan přivítal účastníky setkání, kterých se 
sešlo 40. Sjezd by1 zahájen skautskou 
hymnou. Minutou ticha byla uctěna památka 
členů, kteří se tohoto setkání nedožili. Setkání 
se konalo v hezkém prostředí u Labe v Camp 
loděnici ve Vaňově. 
Účastníci si zakoupili publikaci Historie 
skautingu v Krásném Březně od roku 1921 až 
2001, kterou uspořádali bratři Gam a Pifl - Fr. 
Spěváček a sponzorovali Jiří Beneš - Špunt z 
Kanady a f'irma Pneumatico Internacional, 
Němčičky u Židlochovic. Pro zájemce byly k 
dispozici i videokazety z různých táborů. 
Po společném obědě zahrál br. Karel 
Kratochvíl, - Mucha od Žatce (ze Staňkovic) 
na harmoniku a také se postaral o dvě veselé 
scénky. V odpoledních hodinách se dostavila 
skupina skautů a skautek pod vedením br. 
Ladislav Krejza - Josefo z nynějšího 2. stř. 
v Krásném Řezně. Uvedli se svou hymnou, 
kterou sami složili na melodii písně Vlajka 
hvězdnatá. Také skautky zazpívaly svoji 
vlastní píseň. Zpěv byl doprovázen hrou na 
dvě kytary. 
Setkání pozdravil také předseda ORJ br.Petr 
Svoboda - Dúče. Druhý den byly položeny 
květiny se stuhou na hroby bratří Jaroslava 
Körnera - Kikiho a Josefa Hlaváče - Vlka. Po 
návštěvě a prohlídce nové klubovny 
2. střediska v Kr. Březně se účastníci setkání 

rozjeli do svých domovů. 
Současní skauti a skautky z Kr. Března jdou ve 
šlépějích svých předchůdců v idejích 
skautingu. 

Želva 

 
LIST Z KRONIKY  
oldskautů z Ledče n./S 
(Kutná Hora 18.5.2002) Další setkání na 
„Skautských reminiscencích“, na akci, kterou 
už tradičně pořádá kutnohorský klub OS. Tam 
se setkáváme, kdo jsme třeba celý dlouhý rok 
neměli příležitost, až na malé výjimky, mezi 
které patří Orlovy, setkat se a ujistit se a ujistit 
se, že jsme ještě tady. 

Pro nás Ledečáky, to bylo významné setkání, 
protože jsme se sešli s naším bývalým členem 
z let 1945 až 50.  Účastníkem táborů na 
Slovensku v Handlové a též legendárního 
“borův-kového“ tábora na Šumavě. Však i on 
zavzpomínal na společné bydlení s Donem, 
kvůli jehož stylu bydlení jsme často přicházeli 
o vlajku „čistoty“. Bylo velké překvapení i 
radost na obou stranách a my získali příslib, že 
na příští schůzku 23. 5. přijede s manželkou 
společně s Whabem a Donem. Pro nás to stále 
zůstal Anděl, jako dávno dřív.  

Ale teď už k letošním reminiscencím v Kutné 
Hoře. Většinou staří známí, z let minulých, a 
doufejme i těch budoucích. Zahájeno pokřiky, 
pak veršované přivítání, krátké příspěvky 
hostů a velice milé zazpívání „Vlčácké“ 
dvěma přítomnými vlčaty. Na to navázal 
sborový zpěv přítomných s doprovodem tří 
kytar. Ostatně zpěvu pak bylo hodně a 
kytaristé neúnavní. Následovaly zprávy 
z klubů a středisek, rady pro příští tábory i 
takové, jak vycházet s neustále přísnějšími 
předpisy. Nelze přejít zmínku o připraveném 
bohatém pohoštění, muselo stát spoustu, peněz 
a práce s přípravou. Moc hezké klubovny 
v patře byly, inspirující. Mnoho se 
fotografovalo, pro kroniky i pro osobní 
archivy. Počasí bylo vynikající, zbyl čas také 
na procházku krásným městem,  
Odpoledne se postupně loučíme, jak nás nutí 
odjezdy vlaků nebo velké vzdálenosti 
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(Karviná, Bystřice n. Perštejnem) Odvážíme si 
velký dar Kutnohoráků, vzpomínku na 
vydařené, už jedenácté tradiční setkání, dobrou 
pohodu, radost i příslib do budoucna.  
 

 
 

 
ZE ŽIVOTA ČESKOLIPSKÝCH OS 

Kromě České Lípy, kde 
dnes jsou již dva kluby, 
starší a mladší, prakticky 
naplňují zásadu „Skautem 
jednou, skautem navždy“ i 
v Doksech, Novém Boru a 
Kamenickém Šenově. Všude 

tam jsou oldskauti nedílnou součástí střediska. 
Dle svých možností mu pomáhají a podílejí se 
na jeho práci. Novoborští si se zájmem 
prohlédli tábor svých následovníků. V zimě se 
s nimi účastnili skautských Vánoc venku u 
ozdobeného stromku v lese i na besedě 
v klubovně. 

Oldskauti z Kamenického Šenova, kromě 
podobných akcí, nechyběli při čarodějnicovém 
ohni, který samozřejmě není jen skautskou 
záležitostí. Zajímavá je tu i spolupráce 
s turistickým oddílem a spoluúčast skautů na 
výpravě za kvetoucí měsíčnicí. Tato zákonem 
chráněná rostlina patří mezi severočeské 
zajímavosti. Dle pověsti může být její vůně 
smrtelně nebezpečná. Vypráví se, že prý jeden 
milenecký pár uprostřed měsíčnicového 
porostu usnul v objetí v opojném spánku, ze 
kterého se už neprobudil. Dubnová akce „Den 
otevřených kluboven“ se úspěšně uskutečnila 
také díky přispění oldskautů. Znamenala dobré 
zviditelnění šenovského skautingu na 
veřejnosti, stejně tomu bylo i v Doksech. 
Středisko mělo letos na starosti organizaci 
okresního kola závodu vlčata světlušek. 

Soutěž proběhla za dobré nálady a 
spokojenosti účastníků. Čekací prostoj byl, 
mezi jiným, vyplněn návštěvou hasičského 
muzea v Novém Oldřichově. Šenovští kmeti 
zatím ještě nikdy nechyběli při okresních 
srazech na vrcholku středohorského Kozlu. 

Českolipští OS se podíleli na výstavce při akci 
„Den otevřené klubovny“ a na přípravě 
skautské výstavní expozice v okresním muzeu. 
Iniciovali předání děkovných a pamětních listů 
zasloužilým a aktivním členům střediska. 
Připomínka životních jubileí patří už také 
k tradicím klubu. Kulaté a půlkulaté 
narozeniny oslavili v klubu br. Vilda Haupt, 
65, br. St. Charvát - Stopař, 70, sestra MUDr. 
Maru Trantová, 75. Nejstaršími skauty na 
Českolipsku jsou br. MUDr. Jiří Kult - Skokan 
a br. Jaroslav Polák - Johnny, kteří už na své 
životní stezce dovršili osmdesátku. Klubem 
uspořádaný varhaní koncert duchovní hudby 
měl sice hodnotný program, ale příliš 
posluchačů nepřilákal. Nově vzniklý 152. klub 
měl ve svém programu zajímavou novinku: 
uspořádal skautský taneční kurz, vedený 
bratrem Jaranem - Plevou. Byl úspěšný, zájem 
o něj neopadal a bude se v něm pokračovat.  

Ze všech těchto poznatků vyplývá skutečnost, 
že oldskauti jsou nedílnou součástí skautského 
hnutí. V přímém rozporu s těmito zvyklostmi 
je myšlenka prezidenta ISGF Nielse 
Rosenboma. Tvrdí, že oldskauti už vlastně 
skauty nejsou a do skautingu nepatří. Je 
zajímavé, že toto tvrzení je zcela shodné 
s bolševickou tezí z roku 1970. Tehdy se 
uvažovalo o tom, že by přece jen mohli nechat 
skauty skautovat, ale jen do 15 roků, potom už 
se musí stát svazáky a později členy strany. 
Doufejme, že náš skauting dokáže těmto 
bludům oponovat. 

Sir 
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Pro zamyšlení Pro zamyšlení Pro zamyšlení Pro zamyšlení     
A CO DÁL ? 
Vážné zamyšlení 
Řada našich oldskautů stojí dnes bezradně, 
s rukama, svěšenýma a s otázkou: co dál, 
co dělat, když nás „mladí“ evidentně 
nechtějí, když kromě aktivních činovníků, 
pracujících přímo s dětmi a mládeží, není v 
organizaci pro nás zřetelněji vymezené 
místo? Máme se spokojit s členstvím v 
nějakých klubech či gildách a dožívat svůj 
skautský život už jenom na okraji, sami 
mezi sebou, bez přímého vlivu a denního 
styku s mládeží?  

Nazvěme konečně věci pravým jménem: 
neseme tento stav nelibě, byť se „právně“ 
zdůvodňuje nějakými regulemi WOSM, 
podle nichž je skauting opravdu jen 
organizací „dětí a mládeže“. Ostatně, v 
tomto pojetí mezinárodní skautské 
organizace, či spíše jejího úřednického 
vedení, je skrytý, ale zřetelný rozpor. Takto 
vymezená organizace by přece nebyla 
hnutím, což může existovat hnutí jen dětí a 
mládeže?! Hnutí vždy znamená 
společenský jev a pohyb, tedy spojené úsilí 
všech, však také říkáme, a právem, 
„jednou skautem, navždy skautem“! 
Síla skautingu spočívá podle mého (a nejen 
mého!) názoru v celoživotní realizaci 
skautských zásad i životního stylu, spočívá 
i v sounáležitosti mladých, dospělých a 
starých (nejen funkcionářů!), kteří tvoří 
nedílné bratrstvo, A zde nemohu opět než 
s lítostí konstatovat, že oslovení „bratři“, 
„sestry“ je až na malé výjimky potlačováno 
a nahrazováno neutrálním a skautingu 
cizím „kamarádi“. „Staří“, tedy oldskauti 
budou - navzdory jakýmkoli „směrnicím“ 
shora, i nadále žít skautingem: tím míním, 
že nebudou jen nostalgicky vzpomínat, jak 
to „kdysi bylo krásné“, ale sami nap1no 
skautsky žít. Příležitostí se najde bezpočet; 

celý život je jedna jediná skautská 
příležitost, ano, život je vlastně veliká 
skautská výprava s velikým cílem na 
konci. A pamatujme, že skautsky se přece 
žije i mimo omezenou dobu, kdy oblékáme 
skautskou košili s lipovými lístečky let 
služby a řádovými stužkami skautských 
vyznamenání... 

A je co dělat: stále ještě např. nemáme plně 
„zmapovánu“ historii českého skautingu 
(ani úctyhodně obsáhlý text br. Bruno 
Břečky zdaleka nemohl postihnout 
všechno), stále nám chybí kvalitní 
literatura, týkající se především mravní a 
duchovní výchovy v podmínkách dnešní 
rozkolísané společnosti a sterých 
nezdravých vlivů, chybí i memoáry, 
zachycující život a dílo čelných osobností 
našeho skautingu (tím nemíním životopisy 
náčelníků), chybí nám lepší povědomost o 
díle např. Franka Elstnera, Eduarda 
Štorcha - Sachema, Jaroslava Nováka - 
Braťky, br. Martinovského, J. Kratochvíla-
Babyho a řady dalších. Bratři, neopou-
štějme dílo, neodcházejme od skautského 
pracovního stolu, dokud toto nevykonáme! 
A pamatujme také, že skauting není 
ustrnulá doktrína, máme co vložit do 
tohoto krásného hnutí, přidávejme svou 
cihlu ke stavbě díla, zvaného světový 
skauting! 

Mnoho nás, starších, kteří se znepokojením 
sledujeme velkou řadu změn v Junáku, 
které nemusíme vždy považovat za nutné 
ani za správné, omezuje se jen na ústní 
kritiku, vzdychání, na lítostivé vzpomínání, 
„jak to bývalo kdysi na táborech krásné“ 
Ale to je přece málo, pramálo, skauting 
sice dává krásné vzpomínky, ale nespočívá 
jen v senilním vzpomínání! Snažme se 
ovlivňovat děj a stav věcí, kdekoliv k tomu 
máme příležitost: máme-li dar psát, pišme, 
máme-li energii jednat, jednejme, zasa-
hujme, přesvědčujme, ovlivňujme. To je 
skautský postoj, to je čin, to je pro dobro 
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věci! Je to i pro budoucnost skautingu u 
nás! 

Řekl mi dobrý známý: „Stejně to 
skautování zanikne - v moderní společnosti 
není místo pro něco tak romantického“. 
Ano, skauting je i romantický, ale je to 
především aktivní, dá se říci i bojovný 
způsob života, je praktický a hlavně: je 
etický, mravně jasný a působící i na 
společnost svým příkladným vlivem. 
Skauting nevymizí, vždy bude dost lidí, 
hledajících právě takový ideál, právě 
takový ušlechtilý životní styl. Skauting by 
vymizel, kdyby se stal jen atraktivním 
spolkem, jen zábavou. jen ukrácením 
volné chvíle: to dokáže zastat veletucet 
jiných spolků a společků! 

Skauting však nevymizí, naopak, bude se 
zdokonalovat, tříbit, prohlubovat, v lecčem 
i měnit (nejde o stále se měnící kroje a 
řády, ale o doplnění některých aspektů 
výchovy jako potřebné reagování na 
nedobré civilizační vlivy apod.). Věřím, že 
z toho všeho, co prožíváme posledních pár 
let i co nás ještě čeká, vyjde skautská idea 
neotřesena, byť organizace ztratí ještě 
hodně svých labilních či pasivních členů. 
 
Patřím k nejstaršímu houfu našich skautů. 
Promýšlím snad denně, až bolestně, nejen 
současnost a složitou historii, ale i 
budoucnost našeho českého skautingu, 
našeho hnutí. (Ano, hnutí, toto klíčové 
slovo nepouštějme ze zřetele, ani ze svého 
slovníku, bratři a sestry!). A svěřil-li jsem 
se vám na stránkách některých časopisů už 
mnohokrát se svými starostmi nad osudem 
našeho Junáka, chci se Vám svěřit i se 
svými nadějemi do budoucna. 

Věřím v živou, krásnou budoucnost 
skautingu ve světě i u nás, ba právě u nás, v 
zemi zbožného knížete Václava, moudrého 
císaře - Evropana Karla IV., osvíceného 
Evropana - exulanta J. A. Komenského a 

dalších velkých lidí naší země. Je to odkaz 
i duch těchto lidí, kdo nás znovu pozvedne 
a kdo překoná nedobrý vliv všech těch 
„manažerů“, kteří vše, dokonce i ten 
skauting, vidí jen prizmatem peněz, 
ekonomie, zisku. 

Bloudí-li člověk v temném lese, pak jediné 
správné, co musí udělat, je vylézt na 
vysoký strom nebo nějaký vrchol, 
odtamtud se zorientuje. Je načase se 
zorientovat, správně rozhodnout směr: k 
tomu nám nepomůže žádný sebelépe 
placený manažer, žádná agentura, ale právě 
ty jasné vzory, světla, z nichž několik jsem 
jmenoval. 

Zvedněme svou starou skautskou hůl, 
nasaďme si dlouhými léty vyrudlý klobouk 
a pokračujme v pochodu. „Před námi 
pouť vede k Cíli“. 

 
Ladislav Rusek - Šaman 

psáno v březnu 2002 
 
ZASTAVENÍ S PAM ĚTNÍKEM 
"Valí se Junáků nové mládí a Jemu patří 
právo žít. Volá vás do svých řad, kamarádi 
života, radost s ním prožít!" 

(Česká Lípa) - Těmito "siláckými" slovy, 
začínala skautská písnička, která byla 
slyšet v letech 1945 - 1947, všude i v 
nejmenších vesničkách, v době nabyté 
svobody. Byla to doba největšího rozkvětu 
skautingu. Měl téměř půl milionu členů a 
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časopis Junák, za vedení šéfredaktora 
Jaroslava Foglara - Jestřába, vycházel 
každý týden v nákladu 200 000 kusů a byl 
vždy vyprodán. 

V těchto Šťastných dnech. začala skautovat 
generace, která patří dnes k pamětníkům 
skautského mládí, kdy se i po nacistické 
okupaci hlásila k junáckému životu. 

Když prolistujeme almanach českolipských 
junáků, tak najedeme více jak desítku 
jmen. Prvním vůdcem oddílu skautů v 
České Lípě byl tehdy bratr Jaroslav Bednář 
- Unkas, kterému patří dnešní otázky. 

Jak vzpomínáš na dny, kdy jsi poprvé 
vstoupil do skautského oddílu? 
Já začal skautovat v roce 1932 a asi za rok 
jsem složil slib na tradičním setkání župy 
Přemysla oráče v Radejčíně u Ústi n.L. Do 
roku 1938 pracovali v České Lípě i 
katoličtí skauti, Skauti práce, skauti  DTJ a 
oddíly Svazu skautů ČSR. Když byla 
nějaká událost nebo oslava, tak se všichni 
spolu sešli a bylo je možné rozpoznat 
pouze podle skautských šátků.  
Věříš. že i v dnešní uspěchané době 
Internetu mají své místo skautské ideály, 
kleté se začaly prosazovat v České Lípě 
před 80 lety ? 
Rozhodně. I když je dnešní mládež 
náročnější a vyspělejší. Proto i vedoucí 
musí být důkladněji připraveni. Tím spíše, 
že mnohé láká mimo techniky příroda i 
zálesácky život. Naši potomci budou 
takoví, jak si je vychováme ve skautských 
oddílech, ale také v rodině. Rád bych viděl 
aby skauti a skautky jednali vždy čestně i 
mimo oddíl a aby měli skauting v krvi. 
Měli by si najit čas také si přečíst 
Kiplingovu Knihu džunglí a Foglarovky. 
Aby neztratili smysl pro pravdu, 
spravedlnost, toleranci a pro pomoc 
potřebným a slabším. Tím nejlépe 
dokážeme, že zbytečně nezahynuli skauti a 
skautky v nacistických koncentračních  

táborech, v odboji nebo na pražských 
barikádách. Ti, co strádali v pracovních 
táborech mezi „černými barony“, na 
Pankráci a nebo v jáchymovských 
uranových dolech. Ti všichni splnili svůj, 
skautský slib. Jako plní slib dnešní skauti, 
ale v jiných, lepších podmínkách. Skauty a 
skautky nedělá skautský kroj, ale to, jak 
jednají, co všechno znají, umí a že mají své 
srdce na pravém místě. A my starší musíme 
mladým pomáhat a umožnit jim, aby 
poznali správný, čestný životní styl podle 
skautských zákonů. 

Jiří Řeháček - Balú 
 
NA PRAŽSKÝ HRAD  
za krásou a poučením 

Ve Starém královském paláci probíhá 
vynikající výstava. Střed Evropy kolem 
roku 1000. 

Na výstavě v gotickém i románském 
podlaží je shromážděno na 2800 exponátů 
z celé střední Evropy, z Vatikánu byly 
zapůjčeny originály vzácných rukopisů, 
například i legendy a sv. Václavovi z doby 
před rokem 1000. Je to výstava putovní, 
která bude umístěna v dalších významných 
městech ve střední Evropě. 

V Císařské konírně je výstava děl Jana 
Kupeckého, českého malíře žijícího v 
létech 1666-1740. Jan Kupecký patří k 
nejpřednějším evropským portrétistům. 
Usiloval o psychologickou charakteristiku 
portrétovaných osobností, a to se mu 
zdařilo. Patří mezi velikány českého 
barokního malířství. Výstava potrvá do 
16. června. Na Hradě lze dále navštívit 
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obnovenou Obrazárnu Pražského hradu, v 
níž je soustředěna celá řada vynikajících 
obrazů našeho i evropského malířství. 

Pražský hrad sám je trvalou výzvou k 
návštěvám a stálému připomínání české 
historie. Již zmíněný Starý palác, 
Vladislavský sál, Ludvíkovo křídlo, Stará 
sněmovna, kostel Všech svatých, katedrála 
sv. Víta, Václava a Vojtěcha, bazilika. 
sv. Jiří, Lobkovický palác s historickou 
expozici Národního muzea. 

Stálým zdrojem povznesení ducha je i 
procházka všemi třemi hradními nádvořími 
a také zahradami Pražského hradu, 
Královskou a jižními zahradami. 

Neobyčejně půvabné jsou i zahrady pod 
Pražským hradem, do kterých lze sestoupit 
z jižních zahrad. Z nich jsou úchvatné 
pohledy na Malou Stranu. Od jihozápadu 
na severovýchod jsou to zahrady 
Ledeburská, Malá Pálffyovská, Velká 
Pálffyovská, Kolowratská a Malá 
Fürstenberská. 

Ctitelé barokního umění ocení jistě i stálou 
expozici Národní galerie, která je umístěna. 
v klášteře sv. Jiří, těsném sousedství 
baziliky sv. Jiří. 

Mirek Pergler - Dany 

 

 
KAM JDEME?  
Z výroční zprávy stř Parkán, Polná 

„Cílem skautského hnutí je 
přispět k rozvoji mladých 
lidí, aby plně rozvinuli svůj 
tělesný, duchovní, duševní a 
společenský potenciál jako 
jednotlivci, jako odpovědní 
občané, jako členové svých 

místních, národních a mezinárodních 
společenství.“ Tolik definice světové 
skautské organizace WOSM. 

Zastáváme názor, že skautská výchova 
musí být komplexní a vyvážená po stránce 
duchovní, duševní, mravní, sociální i 
tělesné. Vycházíme při ní z přirozených 
předpokladů dětí, jimiž jsou touha si hrát a 
bavit se v malých skupinách, partách. Proto 
klademe velký důraz na činnost družin, 
které čítají většinou 6 až 10 dětí, a na hru 
jako takovou a také na „učení se hrou a 
praktickou činností“. Snažíme se o pestrý 
program, ve kterém kromě všemožně 
zaměřených družinových schůzek a 
oddílových výprav nechybí ani charitativní 
činnost a akce pro veřejnost. 

Cesta, kterou si skauting vytyčil, není 
lehká. Ale zřejmě je to tak dobře. Vždyť i v 
pohádce se musí princ vždy vydat po té 
nejneschůdnější cestě, aby nakonec došel k 
cíli svého putování a našel si svoji 
princeznu. A my v Junáku jsme 
přesvědčeni, že i když naše cesta není 
snadnou, je zcela jistě tou správnou. 

 
ZACHRÁN ĚNÝ DOKUMENT 

Řád oldskautů a oldskautek 
Při pátrání ve fondech Státní bezpečnosti 
Ministerstva vnitra jsem objevil originál 
návrhu „Řádu oldskautů a oldskautek“ z 
roku 1947. Zřejmě došlo k zabavení, lépe 
řečeno krádeži tohoto dokumentu při 
některé z razií Státní bezpečnosti proti 
činovníkům Junáka. O tom už se v archivu 
StB doklad nenašel. 

 
Do rukou Statní bezpečnosti se postupně 
dostalo velké množství cenných skautských 
písemností. Objevil jsem tam například 
kompletní originály zápisů ze všech schůzí 
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chlapeckého náčelnictva v letech 1945 
až1948. Ty se mi podařilo získat zpět a 
uložit v Ústředním skautském archivu. 
Oldskautský dokument má deset stránek 
strojopisu s četnými rukopisnými 
úpravami. Připojen je ještě dodatek se 
změnami datovaný 2.4.1947. Návrh se 
odvolává na článek XIII. tehdejších stanov 
SPJ (Sdružení přátel Junáka) a má tyto 
části: Název, účel, prostředky k dosažení 
účelu, správa, sjezd, výkonný výbor OS, 
okrskoví a oblastní činovníci OS, registrace 
OS, kluby, práva a povinnosti klubu, jmění, 
vedoucí klubu, Členové klubu, práva 
činných členů, povinnosti činných členů, 
vystoupení a ztráta členství, přestoupeni 
člena do jiného klubu a slib. 
Konečné znění tohoto slibu podle 
tehdejšího Článku XV. bylo: „Slibuji, že 
budu vždy a za všech okolností 
zachovávati skautský zákon, pracovati 
všemi silami pro dobro a rozkvět 
Republiky československé a mravní 
povznesení veškerého lidstva a že věnuji 
své nejlepší síly výchově mládeže ve 
skautském duchu.“ 
V případě zájmu mohu poříditi pro 
současný kmen OS kopii tohoto 
dokumentu. Počítám s tím, že dokument 
předám v dohledné době do Ústředního 
skautského archivu. Zajímavé je porovnáni 
tehdejšího, 55 let starého řádu, s dnes 
platným Statutem kmene OS. 

Karel Lešnovsk  - Kay 

 
BUDE ASOCIACE  
skautských organizací ? 

Dne 2.2.2002 se konalo ve 
skautském srubu v 
Lužánkách v Brně jednání o 
ustavení asociace skautských 
organizací. Přítomni byli 
zástupci ze čtyř skautských 
organizací, novináři a hosté. 

Setkání inicioval Skaut - český skauting 
ABS. Z pověření náčelníka kmene OS a 
chlapeckého kmene Junáka byl také 
přítomen pozorovatel Junáka. Po úvodním 
představení zástupců, proběhla rozprava k 
předloženým materiálům jednotlivými 
zástupci. Bohatá diskuse účastníků 
naznačovala hledání podoby „asociace“. 
Návrhy některých účastníků na vytvoření 
rámce či konkrétní podoby asociace 
formou „stanov“ nebyly přijaty. Naopak se 
diskutovalo o možnosti nejprve vzájemně 
spolupracovat, a teprve poté vytvořit 
společná pravidla asociace. Zúčastněni se 
nakonec shodli na „Zásadách pro vznik 
platformy společné spolupráce“.  
Moje osobní dojmy z celého jednání, kde 
jsem byl jako zástupce skautského Oddílu 
Velena Fanderlika a současně jako 
pozorovatel Junáka, byly smíšené. Přestože 
se u společného stolu sešly skautské 
organizace poprvé od předválečných dob, 
nedokázali se někteří účastníci a účastnice 
povznést nad své osobní prožitky v 
souvislostí s bývalým členstvím v Junáku. 
Ostatně Junák jako největší skautská 
organizace ani nebyl oficiálně přizván k 
tomuto sezení s odvoláním na závěry jeho 
posledního Valného sněmu (který však 
členství v asociaci sice nedoporučil, ale 
doporučil spolupracovat s ostatními 
skautskými organizacemi).  

Chci věřit tomu, že několikrát prokla-
movaná snaha po tom, aby asociace 
sdružovala všechny, kteří budou mít zájem, 
se stane realitou a že všichni zainteresovaní 
zástupci jednotlivých organizací budou 
vidět přínos asociace a zapomenou na své 
osobní negativní vztahy k jednotlivcům. 
Prospělo by to jistě jednotlivým skautským 
organizacím i ce1ému hnutí. 

Jiří Wolf - Pando 
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Přijatý závěr jednání 
Zúčastněni zástupci skautských sdružení se 
shodli na zásadách pro vznik platformy 
společné spolupráce: 
1. Vytvořit prostředí pro setkáváni skautů a 
skautek v České republice i v zahraničí, 
vzájemné poznávání a předáváni zkušeností 
s cílem, aby skauting při zachování kořenů a 
tradic zakladatelů byl i nadále moderním 
výchovným hnutím. 
2. Vysvětlovat a rozšiřovat zásady skautingu 
na veřejnosti. 
3. Podle možnosti připomínkovat nově 
vznikající zákony a nařízeni státních institucí, 
které ovlivňují naší činnost. 
4. Členy mohou být registrované skautské 
subjekty v České republice i v zahraničí, které 
se dobrovolně přihlásí a berou na vědomí 
odlišnosti ostatních členských subjektů. 
5. Členské subjekty jsou nezávislé na 
politických stranách. 
6. Každý členský subjekt má stejná 
rozhodovací práva a povinnosti bez ohledu na 
počet jeho členů. 
7. Každý členský subjekt je při jednání 
zastoupen třemi členy, když jedním z nich je 
oficiálně představitel hnutí - statutární orgán. 

Brno, 2. února 2002 
Zapsali: .J. Čáp - Tony, Vl. Volek - Trpas 

Účastníci: 
(Podle zápisu o setkání skautských hnutí) 
Skaut - Český skauting ABS  
YMCA T.S. 
Svaz skautů a skautek ČR  
Oddíl Velena Fanderlika 

Omluvení:  
Klub Pathfinder 
Harcerstwo Potskie w republice Czeskiej 
 
OLDSKAUTING 
nezná hranice  
Sobota dne 4. května 2002 nezačala zrovna 
nejpříjemněji. Pronikavý zvonek budíku 
dává jasně najevo, že je půl třetí ráno. I 
když je ještě tma a pod peřinou docela 
příjemně, z vyhřátého pelíšku se nechce. 
Ale nedá se nic dělat, vstávat se musí, 
protože vlak na nikoho nečeká. Cílem naší 

cesty Andělů je město Plzeň. Město, v 
němž na pozvání předsedy Krajské rady 
Junáka Plzeňského kraje strávíme celý den. 
Koná se zde totiž setkání skautské mládeže 
Západočeské skautské jamboree. Smyslem 
setkáni je propagace skautingu a jeho 
myšlenek. Pro účastníky jsou připraveny 
hry, sportovní soutěže, výlety po Plzni a 
blízkém okolí a samozřejmě i slavnostní 
průvod městem.  

Košický rychlík zastavil přesně na minutu 
ve stanici Kolín a jelikož byla sobota, tak 
celkem pohodlně se usadili v kupé. V Praze 
pak přestup do norimberského expresu, 
odložili si kabáty a chtěli se usadit. Ve 
voze kromě nás byl manželský pár, jak 
jsme se později zjistili. Jelikož jsme byli v 
kroji, vzbudili jsem jejich pozornost.Slovo 
dalo slovo a tak se začal pomalu odvíjet děj 
naši cesty. 
Úvodní věta začala ze strany pana Pavlíka, 
jak se nám představil: „Jste skauty, jak 
poznávám podle krojů. Já byl také skaut již 
před válkou i krátce po válce jsem byl 
členem 101. střediska v Praze-Dejvicích“. 
V roce 1947 odjel na stáž do Anglie, kde 
měl studovat. Rok 1948 mu však uzavřel 
cestu zpět do vlasti a tak zde zůstal. Po 
ukončené stáži odletěl do Kanady. Zde pak 
byl zaměstnán u aerolinií jako šéf 
rezervační kanceláře až do svého odchodu 
do důchodu. Zde se také oženil. Česky 
mluvil dobře s mírným anglickým příz-
vukem, jeho paní jen anglicky, tak ji vše 
překládal. Zde v Praze byli na návštěvě u 
bratrance. Cestovali do Curychu, kde 
taktéž budou na návštěvě a po té se budou 
vracet zpět do Kanady. 

A tak jsme si povídali o životě, ale stále 
jsme se vraceli ke skautingu a vzpomínali, 
jaké to bylo když jsme byli „mladí“, kde se 
tábořilo, jaká byla činnost. Hovořil také o 
kanadském skautingu, který je zaměřen 
více na přírodu, inu Seton se nezapře. 
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Cesta nám v této družné debatě rychle 
uběhla a nám nezbývalo nic jiného, než se 
po zastavení na nádraží v Plzni s těmito 
sympatickými lidmi rozloučit s přáním 
všeho nejlepšího. 
Počasí bylo jako na objednávku (však jsem 
se přimlouval u sv. Petra) a my zatím 
obdivovali na náměstí Republiky přípravy 
na různé hry, ukázky skautských staveb a 
vše, co mělo být podle programu 
předvedeno. 

Před 10. hodinou začíná náměstí ožívat. Již 
z dálky je slyšet řízná dechovka. A již 
přichází čelo slavnostního průvodu, za 
zvuků dechovky, která hraje pochod, při 
kterém nám plesá srdce, Kolíne, Kolíne od 
Františka Kmocha. Mezitím na tribunu 
vystupují nejvyšší představileté Junáka, 
kraje, primátor města, krajský hejtman, je 
zde hlavní kapitán vodních skautů, 
náčelník OS a my hosté, někteří 
předsedové KRJ. Před tribunou pochodují 
účastníci jamboree od té nejmladší 
generace až po oldy. Náměstí se zaplňuje, 
mezi suchozemskými košilemi je vidět 
modrá barva košil vodáků. Znějí různé 
pokřiky a všude je plno veselí. Při pohledu 
na toto mládí, člověk se vracel ve 
vzpomínkách, jaké to bylo tenkrát v roce 
1945, když jsem začínali. Na slavnostní 
úvod zní „Skautské ideály spojují svět“ po 
té skautská hymna. Jamboree začíná. 

Jaromír a Markéta Kuprovi  

 
 
ZE STARÝCH KRONIK 

Bylo, nebylo, ale vlastně bylo! Bylo to 
v nadšené době po válce, kdy skautské 
jednotky vyrůstaly jako houby po 
dešti.Vznikaly nejen ve městech se starou 

skautskou tradicí, ale i v odlehlých 
vesničkách. 

Dodnes se v družinách uplatňuje „štafeta“. 
Je dáno pořadí od člena k členu. Díky této 
štafetě se družina za použití různých 
způsobů předávání vzkazu, pěšky, kolmo, 
telefonem, po delší či kratší době dokáže 
mimořádně shromáždit. Tehdy, před léty, 
vznikla potřeba rychle se domluvit se 
všemi skautskými oddíly. Vedení okrsku to 
vyřešilo šalamounsky:nemusí jít přece hora 
k Aláhovi, ale půjde prostě Aláh k horám 
(rozuměj, okrskový velitel k oddílům, 
roztroušeným po celém okrese). 

Akce probíhala celkem hladce. Až při 
příjezdu do pošumavské vesnice Koryta 
bylo všechno jinak. Vedoucí oddílu 
oznámil, že je schopen shromáždit  své 
skautíky okamžitě. Jsou domluveni, že 
v případě potřeby zatroubí u klubovny 
skautský signál a všichni hned přijdou. A 
slovo tedy skutkem učiněno jest. Vedoucí 
vytáhl zmuchlanou polnici, postavil se před 
klubovnu, nadechl se a zadul z plných plic. 
Leč běda! To, co se linulo z pomačkané 
trubky, to nebyl skautský signál, ale hrůzné 
zvuky a pazvuky, nemající s hudební 
produkcí nic společného. A tu nastaly 
komplikace. Ve vsi nastal značný pohyb. 
Hasiči začali zapřahat stříkačku a chystat 
se rychle vyjet k ohni, protože nepodařené 
troubení považovali za požární poplach. 
No, vysvětlilo se, že není co hasit, ale 
korytští hasiči se pro planý poplach na 
skauty dlouho mračili.   

 

Sir 
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Různé 
V HAVLÍ ČKOVĚ BRODĚ 
zasedání náčelnictva  
(15. až 17. března) Zasedání zahájil br. 
Chládek poradou s krajskými zpravodaji. 
Bratři Slavíček Jech a Žáček dorazili až 
navečer. Cesta od nádraží přes město 
k DDM při veřejném osvětlení byla 
náročná. Poslední úsek cesty absolvovali 
s nápovědou. Byl přijat jednací program a 
zahájeno jednání. Cesta za noclehem do 
zemědělské školy byla opět putování přes 
celé město. Ubytování bylo standardně 
internátní, po třech osobách na pokojích. 
Buzení proběhlo téměř nepozorovaně, ráno 
bylo chladné a foukal vítr. S chutí jsme se 
pustili do snídaně připravené sestrami ze 
střediska. Zasedání bylo v úzké místnosti 
trochu stísněné. Kamzík se ujal zamyšlení 
a Gog „místo“ rozcvičky uvedl kvízek, 
který připomněl nedávné výročí TGM.  
Vyslechli jsme zprávu ze zasedání 
náčelnictva Junáka, Jikra zdůraznila, že se 
podstatně zlepšila atmosféra oproti 
zasedáním bývalé ústřední rady. Dozvěděli 
jsme se, že byl schválen rozpočet, tedy i 
položka náčelnictva OS. Součástí této 
informace byla i zmínka o přípravách na 
jamboree v Thajsku, předpokládaný počet 
73 účastníků, příspěvek od nich by měl 
činit 30 000 Kč.  

Thor seznámil náčelnictvo se žádostí br. 
Kubáta o uvolnění ze zpravodaje pro 
vzdělávání. Na pořadu byly zprávy 
zpravodajů. Oběd jsme absolvovali 
v nedaleké restauraci a pokračovali 
projednáním systému vzdělávání kmene 
OS. Nad očekávání to proběhlo se zájmem, 
ale bez vzrušení. Na programu byla i 
informace o připravované konferenci 
subregionu střední Evropa v Železné Rudě  
v říjnu t.r. a tradiční setkání v harcerské 
základně  Dragomišl. S velkou pozorností 

jsme vyslechli zprávu br. J. Wolfa - Pando 
z jednání skautských organizací o možnosti  
vytvoření Asociace skautských organizací 
v ČR, kterého se zúčastnil jako člen oddílu 
Velena Fanderlika. Náčelnictvo rozhodlo 
podporovat snahu o vytvoření společné 
skautské platformy.   

Více času zabralo téměř brainstormingové 
projednávání o způsobu oslav 85. výročí 
založení kmene OS. Všichni prokázali 
snahu o důstojné oslavy, a tak padlo mnoho 
návrhů, a bylo i dost skepse. 

Gog 

Odešla skautka 
Středisko Mirka Svobody, 
Rada Junáckého okresu 
Kroměříž a Rada Junáckého 
kraje Zlín nám se zármutkem 
oznámily, že náhle dne 8. 

dubna opustila skautskou stezku sestra 
Jarmila Vašíčková - Kvítek, členka 
Svojsíkova oddílu, a dlouholetá činovnice. 
Mnoho z nás se s ní setkalo při přípravě a 
organizování posledního Kmenového 
sněmu v Kroměříži. 

Závod OS 
Závod se uskutečnil 20.4.2002 v rámci 

tradiční třídenní Georgiády 
v Uhříněvsi, které se letos 
zúčastnilo přes 220 
účastníků z deseti různých 
skautských středisek. 
Závod byl zahájen 
příjezdem a ubytováním 
v pátek 19. 4. V sobotu se 
v 9 hodin konal skautský 

průvod Uhříněvsí a pak následovaly 
závody dětí v oboře. V neděli bylo v 9.30 
hodin slavnostní ukončení závodů na 
místním hřišti u školy. 

Závodu OS (rovněž v oboře) se zúčastnilo 
17 závodících a řídilo ho 8 rozhodčích (z 
ORJ 112 a z Uhříněvsi, z toho jeden poslal 
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na dvě disciplíny otázky, které závodící 
řešili sami). Závod obsahoval kromě startu 
a cíle sedm disciplín: � přírodu pod 
mikroskopem � dubnovou hvězdnou 
oblohu � vlastivědný dotazník � rétoriku 
� odhady malých délek � šifrování 
� lukostřelbu. 

Vítězi se stali: na prvním místě br. Filip 
Maňhal - Hrošík, Jarmila Maňhalová -
Cvrček a Jan Jacek - Samson, druhé místo 
obsadili Karel Skála - Atri, Irena Skálová -
Kendy a Jindra Felsová - Jif, na třetím 
místě byli Jiří Angyal - Skippy a Jaroslava 
Angyalová - Tabletka. 

Nasazení závodících bylo na úrovni a 
z míry je nevyvedla ani disciplína 
překvapení (výše zmíněný tříminutový 
proslov na zvolené téma). Doslova 
lahůdkou byla závěrečná střelba z luku, při 
níž nedošlo nejen k žádnému zranění, ale 
ani ke ztrátě jediného šípu. 

Závod začínal za slunečného počasí na 
suchém terénu, končil poněkud pod 
mrakem. 

za rozhodčí závodu Kamzík a Ježek 
 

Skautky a skauti seniorům 
Svaz důchodců z Ústí n. Labem pořádal 
dne 21.3. 2002 v Trmicích, v restauraci 
„U Kastnerů“ akci Vítání jara. 
Program obohatila i skupina skautů a 
skautek 2. střediska v Neštěmicích, pod 
vedením ses. Hamerlové. Pásmo tří 
pohádek, Šípková Růženka, Tři oříšky a 
Sněhurka se všem přítomným velmi líbilo. 

A za toto zpestření programu jim patří dík. 

Želva 

Zaj ímavé  o ceněn í  
Bratr Miroslav Pergler - Dany mnoho let 
vedl Kulturní komisi při ústřední radě. 
Současně vedl Klub aktivního stáří určený 
seniorům. Oldskauti tento program také 
využívají. Nedávno sice odstoupil, ale 
činnosti s tím spojené vykonává nadále. Za 
tuto činnost se mu dostalo nedávno 
zajímavé ocenění. 
 
Vážený pane inženýre, 
dovolte, abych Vám z pověření prezidenta 
republiky poděkoval za Váš dopis, kterým 
jste ho oslovil v době jeho nemoci. 

Kromě Vašich milých a upřímných slov a 
přání pana prezidenta zaujal program 
Klubu aktivního stáří, který vedete. 
Činnost, kterou Klub vyvíjí, je rozmanitá a 
obohacující a přispívá k rozvoji 
normálního občanského života. 

Přejeme Vám mnoho energie a dalších 
úspěchů. 

 
S přáním všeho dobrého 
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85. 
 
OS 

výročí založení kmene OS 
Sestaveno jako výsledek brainstormingové 
rozpravy o zajištění oslav na zasedání NOS 
v Havlíčkově Brodě v březnu 2002. 

Předpokládaná místa oslav: �  v klubech 
(střediscích) �  v regionech �  v kmeni 
� v mediích. 

Předpokládané druhy příspěvků 
Text: � z kronik � výběr z nabídek 
klubových Almanachů � autorské články 
� dobové dokumenty � příspěvky ze 
skautských a regionálních archivů 
� výstřižky ze skautského a regionálního 
dobového tisku apod. � samostatná stať o 
historii klubů.  
Grafika: � dobová loga � pamětní razítka 
� grafika se skautskou tématikou 
� fotografie � pamětní listy � dobové 
pohlednice apod.  
Ostatní: � archiválie � kopie dobových 
dokumentů � artefakty � filmy � videa 
apod.  

Návrhy doprovodných aktivit k oslavám 
� výstavky � sběratelé � vyhlášení soutěží o 
logo jubilejní medaile, pamětní odznak a 
razítko � pamětní list � pamětní odznak 
� pohlednice apod.  

Návrh osnovy publikace (almanachu) 
Úvod (předmluva) 
Historická tématika náměty jako: 
� autorské články � původní grafika 
� články o zakladatelích a začátcích klubů 
� výběr z kronik a dobového tisku apod.  
Současná tématika náměty jako: 
� autorské články � autorská grafika 
� tradiční akce. 
Přílohy: náměty jako � statistika o vývoji a 
stavu kmene OS � obrazová příloha 
� dobové dokumenty apod.  

Návrh postupu zpracování publikace 
� sestavení redakční rady a ediční skupiny 
� výzva klubům a zpravodajům, oslovení 
potencionálních přispěvatelů � vyhlášení 
soutěží na logo, odznak a medaile � a jejich 
zadání do výroby � pravidla pro udělování 
jubilejní medaile � sběr textů, fotografií a 
grafiky � podávání nápadů a námětů 
� sestavení osnovy � předběžná kalkulace 
nákladů � výběr příspěvků � sestavení 
textové části � výběr grafického doprovodu 
� výběr názvu publikace � redakční úprava 
� jazyková korektura � ukázka tisku 
� vydání publikace � distribuce. 

Stručná historie klubu 
Část Almanachu by měla být věnována 
historii jednotlivých klubů Pokud bude 
chtít klub uvést takovou informaci do 
Almanachu má možnost zpracovat 
příspěvek s obdobným obsahem a 
v rozsahu následující ukázky. Měl by 
obsahovat stručný příspěvek se základními 
historickými daty, informaci o tradičních 
činnostech. Stať o klubech bude mít 
pochopitelně omezenou možnost, podro-
bnější údaje může klub odkázat na vlastní 
Almanach.   

Ukázka příspěvku o klubu 
Náš klub „Stopa“ vznikl v roce 1929 
z rodičů několika dětí našeho 13. střediska 
Stezka. Od počátku jej vedl sborový vůdce 
br. Jaroslav X. Klub vyvíjel velmi pestrou 
činnost. zejména turistiku, organizoval 
meziklubové soutěže ve � volejbale � kanoi-
stice � atletice � lyžování � fotosoutěže. 
Významnou činností byl pobyt v přírodě, o 
dovolených organizovali letní setkání 
v chatové osadě Hiawatha. Často pořádali 
i s jinými kluby zájezdy do zahraničí. Po 
celou dobu své činnosti vede klub kroniku a 
vydává klubový časopis „Totem“. Klub 
podporoval oddíly střediska, někteří 
členové pracovali jako činovníci střediska i 
vyšších organizačních jednotek vč. 
výkonného výboru kmene. V roce 1931 
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vybudoval klub společný areál s klubovnou, 
hřištěm přístavištěm a kuželníkem, který 
sloužil oddílům střediska. V období zákazu 
skautingu vstoupili do London klubu, kde 
ve většině činností mohli pokračovat. Již ve 
třicátých letech měl klub svou družinu 
mladých, která měla svůj nezávislý 
program daný „Chartou mladých“. 
Tradičně uděluje náš klub čestné členství 
klubu, členové, které život zavál jinam, jsou 
zapojeni do činnosti klubu alespoň jako 
odloučení členové.   
 

Neobvyklý nález 
Ledečti OS nalezli táborový deník rádce 
142. oddílu Junáků z Prahy IX. (1948), 
který začíná: slovy: „Tyto poznámky jsou 
psány jako vzpomínka na letní tábor 
junáků, kteří prožili léto 1948 na Šumavě 
poblíže Srní v okrese Sušice...“ 

Psal je br. Evžen Tymeš - Tygr. Mělo by 
mu být dnes kolem 73 let. Je ještě živ a 
vzpomíná? Dá-li někdo z bývalého 
142. oddílu adresu, rádi deníček pošleme. 
Další zmíněná jména v deníku jsou Karel, 
Pepík, Evža a Zdeněk. 

St. Kovařík - Sonny 
Adresa na OS Ledeč:  
St. Kovařík, Melechovská 537, 584 0l 
Ledeč n.S. 
 

Ještě jednou podvodník 
 Po republice se pohybuje muž, výška asi 
182 cm, knírek vlevo prošedivělý, a 
vydává, se za vedoucího roverů ze Zlína, 
Chropyně či Vsetína. Vykazuje se 
náhradním dokladem na jméno Zdeněk 
Krčma a zdá se být velice dobře 
informován o skautském prostředí i na ÚR. 
Láká půjčky peněz pro údajnou návštěvu 
francouzských skautů, pro které jeho 
kolega jel na hranice. Policejně zjištěné 
údaje: bydliště Chropyně, Tyršova ulice 
602  číslo OP: AK 701972 - (na adrese je 

však nezvěstný). 

Ten pacholek mne pumpnul o 500,-Kč. 
Vem je čert, ale ať nenaletí jiní, já mám 
poučení pro příště. Mou adresu zřejmě 
získal na místním informačním centru, kde 
se zajímal o možnosti ubytování. 

Sonny 
 

Pokřik 5. klubu Brno Husovice 
Pravidelná rubrika „Pokřik, pokřik“ byla 
již ukončena, ale dostal se mi do rukou 
pokřik, který „svědčí“ našemu věku a tak 
jej přidávám k dobru:  

Ať už děda nebo babka, 

v kolenou nás bolí jabka! 

Mládí pryč, to nevadí, 

Pětka, Oheň, oldskauti! 

 
GRAMATIKA PRO SKAUTY (15) 
V živém jazyce jsou slova stará, jejichž 

původ není na první 
pohled patrný a bývá 
vysvětlován různě. Známé 
rčení „stálo to majlant“ 
znamená,že to stálo hodně 
peněz. Co je však majlant 
? koho by napadlo, že se 

jedná o německý výraz pro italské město 
Milán, u kterého prý kdysi Čechové 
chrabře bojovali … 

Viděli jsme zajímavý a vtipný dialog 
s herečkou Kozderkovou, sestavený 
z podobných slov. Co jsou to láry? Jaký 
rozdíl je mezi láry fáry? Podobně je to 
s techtle a mechtle. Žádné toto slovo 
nestojí v jazyce sólo. Dovedli byste je 
zvědavým vlčatům vysvětlit? Snad si ještě 
vzpomenete na kdysi obvyklý klukovský 
žertík.. Nezkušení členové party bývali 
posíláni do krámu pro půl kila semtele. 
Vysvětlování tu jistě netřeba. 
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Fosílie, zkameněliny jsou archeologickým 
svědectvím minulosti. Stejně je tomu i 
v jazyce. Čeština už dávno nemá duál, číslo 
dvojné. Přežívá jen u substantiv, 
podstatných jmen, která se ve většině 
případů vyskytují ve dvojicích: ruce, nohy, 
oči, uši. 7. pád je tu duálně rukama, 
nohama, očima, ušima. Koncovka „ma“  se 
zdá někomu nespisovná, ale jakýkoliv jiný 
tvar je tu chybný. (S výjimkou nohou, 
pokud se nejedná o končetiny, vždyť taky 
židle jsou s tolika nohami.) 
Aplikovat duál na jiná podstatná jména je 
však gramatická chyba. V hovorové řeči se 
vyskytují v 7. pádě tvary lidma, autama, 
dětma, sousedama a podobně, ale do 
spisovného jazyka nepatří. 

Při posledních úpravách gramatických 
pravidel došlo i k toleranci tvarů,které byly 
považovány za chybné. Jestliže dnes kryju 
stopy pobytu či nakupuju chleba pro 
tábor, vyjadřuju se už spisovně. 

S výslovností je to trochu jiné. Slovníky 
výslovnosti nejsou běžné. Pochopitelně, 
problémy vznikají především u slov cizího 
původu. Ale i v českých slovech lze 
mrzačit výslovnost. Někde komolí jméno 
zakladatele českého skautingu na Svojzíka, 
asi se vzpomínkou na nějakého Lojzíka. 
Známa byla i „prezidentská“ výslovnost 
slova zemedělství. Nikdo z poradců 
nedokázal Antonína Novotného přesvědčit, 
že ve druhé slabice tohoto slova se háček 
nemůže přehlížet. Zásada, aby výslovnost 
přejatého slova odpovídala jeho 
výslovnosti v původním jazyce, nebývá 
vždycky dodržována. Ku příkladu 
francouzské slovo bufet málokdo 
vyslovoval po francouzsku byfé.. 
Pravidlům nezbylo nic jiného než prostě 
vzít tuto skutečnost na vědomí.  Pro slova 
režisér, diskuse pravidla vyžadují 
výslovnost “s“. Teprve čas ukáže, které 
výslovnosti dá živý jazyk přednost 
„s“ nebo „z“. U slova demokracie se už 

vžila správná výslovnost. Pokud někdo 
mluvil o demogracii, bylo to považováno 
za hrubé prznění jazyka. Obvykle od 
nevzdělaných lidí, kteří ji v době 
uplynulého temna z našeho života důsledně 
odstraňovali. 

Sir  
ZPĚVEM  K SRDCI, 

srdcem k vlasti (5) 
říkávali naši předkové. Četnost 
zpěvu v programu skautských 
jednotek je přímo závislá na 
muzikálnosti rádců a vůdců. 
Zpěv je však jako výchovný 

prostředek nezastupitelný. Vyjadřuje, ale i 
tvoří náladu pěvců, respektive posluchačů. 
Letošní, skautský rok je zasvěcen těm 
nejmladším skautům, vlčatům a 
světluškám. Měří své síly v okresních a 
krajských kolech závodu, ti nejlepší pak v 
kole ústředním. Povzbuzením pro dravá 
vlčata může být i optimistická píseň 
Vlčácká ze skladatelské dílny B. Glose: 

1. sloka (notový zápis) 

2. sloka 
Jak čapka všem jim sluší,  
jak šátek větrem vlá,  
jak srdce jejich mladé 
vzájemnou láskou plá.  

Dopěvek - refrén I.  

3. sloka 
Vždy nadšeně se řídí  
svým džunglím zákonem  
s znají povinnost svou:  
jen dobro činit všem.  

Dopěvek - refrén II.  
Vždy vpřed,vždy vpřed,  
vlk Akéla dbá slov !  
Vždy vpřed, vždy vpřed,  
nuž smečko "Dobrý lov !" 

A dobrý lov i v písních Vám všem přeje 
Sir 
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139. klub OS Tábor 
došlo po uzávěrce 
Mimo běžnou schůzovní činnost jsme zahájili naší 
turistickou sezónu v dubnu pěkným táboráčkem 
(sv. Jiří), při kterém jsme si zazpívali i písničku 
„Legenda o sv. Jiří“. 

V květnu jsme byli společně navštívit hrob 
prezidenta Dr. Edvarda Beneše, Při této příležitosti 
jsme se podívali i do jeho vily, která byla vloni 
poprvé otevřena pro veřejnost.  

Protože bude zpřístupněna jen několikrát do roka, 
třeba by ostatní zajímalo, které dny to jsou: 1. 5. 
státní svátek, 8. 5. státní svátek, 26. 5. otevření 
památníku, 28. 5. narozeniny Edvarda Beneše, 
5. 7. státní svátek, 6. 7. státní svátek, 16. 7. 
narozeniny Hany Benešové, 3. 9. úmrtí Edvarda 
Beneše, 28. 9. státní svátek, 28. 10. státní svátek, 
17. 11. státní svátek, 2. 12. úmrtí Hany Benešové, 
to vše vždy od 9 do 15 hodin. Pořadatelem je 
Husitské muzeum v Táboře.        tel. 252242. 

Jinak žijeme v přípravách na meziklubové setkání 
se strakonickými oldy, které bude 11. června, o 
čemž pošleme ještě zprávu. Náš „babinec“ po 
kiwanisové akci připravil na výzvu Sojky 
(zahraniční odbor) ve Skautingu balík drobností 
pro „bazar“ na chystané dívčí Jamboree v červnu 
na Filipínách. Bohužel nemůžeme vše ukázat na 
fotce, Kmenové noviny na to nemají místo. 

Několik nás odjíždí opět na společný pobyt do 
Itálie (již počtvrté). Plánujeme také několik 
prázdninových výletů po tradičních trasách, 
bohužel „chodících“ stále ubývá. Po prázdninách 
nás čeká hledání nové schůzovní místnosti, neboť 
táborským skautům končí pronájem Skautského 
domu s Městským úřadem. Má o něj zájem 
soukromá škola J. Bolzana, která zde již dva roky 
část užívá a potřebuje další prostory. Oddíly sice 
dostanou náhradní prostory a mají i tři jiné 
klubovny, ale jsou na dost odlehlých místech 
města. Pro nás, závislých na MHD a také 
nejpočetnější „oddíl“ to bude dost problematické, 
takže možná skončíme v Klubu důchodců. 
31. května 2002. 

Za OS Tábor Hájoška. 

 

ODEŠEL SKAUT 
10. května jsme se rozloučili v kostele sv. 
Jana Nepomuckého v Košířích s bratrem 

Zdeňkem Brůčkem - Catonem. 
Do Junáka vstoupil v roce 1937, 
skautování se mu stalo celoživotní dráhou 
od vlčete k oldskautství. Začátek své 
stezky zahájil mezi vlčaty v pražské vodní 
„13“, jako skaut byl členem 320. 
chlapeckého oddílu, patřil k oddílům Legio 
Angelica. V roce 1945 spolu s dalšími 
vůdci vedl 320. oddíl v Praze  - Košířích. 
Dvakráte obnovoval a vedl své 
58. středisko Mawadani, kde byl také 
členem klubu OS. Byl nositelem Čestných 
let, Medaile Díků a bronzové Čestné lilie 
v trojlístku. Rozloučit se s ním přišlo 
mnoho jeho nejblížších, ale i spolužáků a 
kolegů z jeho zaměstnání i sousedů, 
samozřejmě, že nechyběli skauti v krojích. 
Sloužení mše se mezi jinými zúčastnili 
skaut, člen Svojsíkova oddílu, monsignore 
Jiří Rainsberg - Amundsen. Ještě dlouho po 
obřadu stály hloučky před kostelíkem, aby 
neformálně na Catona vzpomínali. Bratře 
Cato, navždy zůstaneš mezi námi.       Gog 

 

 

NEPŘEHLÉDNĚTE 

Oldskautské šátky 
Zájemci o modré OS šátky s bílo červeným 
lemováním a znakem ISGF si je mohou 
objednat na adrese: 

Pavel Petrů, U stadionu 379 
561 64 Jablonné n. O 

tel: 0446 641 724 
nebo mobil 0604 37 00 61 
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PŘEDÁVÁNÍ 

Do dobrých rukou 
Příbramská 0kresní rada Junáka se 
předvídavě stará, aby chlapecký i dívčí 
kmen měly dostatek kvalifikovaných vůdců, 
a proto pro r. 2002 připravila čekatelské 
zkoušky pro oba kmeny. 

Věrni svým povinnostem vůči mladým 
kmenům se přípravky i následných 
zkoušek zúčastnili naši ses. Janka 
Kvapilová a bratři V. Kučera-Harry, 
MUDr. Ota Lang-Zmatlík, Ing. V. Ludvík-
Šula a Dr. Moravec-Kudla. Z příbramského 
okresu se těchto zkoušek zúčastnilo 
27 frekventantů a obou kmenů, což není 
vůbec málo. Opět se potvrdila. stará 
zkušenost, že pedagogové byli vždy oporou 
Junáka, přípravka i zkoušky proběhly v 
areálu ZDŠ v Chrašticích u Příbramě, kde 

ředitel školy br. Mgr K. Derfl -Marčello 
zajistil nejen vhodné prostory pro 
přednášky, ale i ubytování ve dnech 15.-17. 
února včetně stravování ve školní jídelně, 
zajišťované pedagožkou ses. Derflovou a 
třídy pro zkoušky 12.-14. dubna, ale 
především možnost setkání budoucích 
vůdkyň a vůdců při neformálních 
doprovodných programech i při kytaře a 
zpěvu. Mezi jiným si na večer 12. dubna 
pozvali i pracovníka Muzea III. odboje br. 
F. Zahrádku - Práška, aby se v jeho 
vyprávění vrátili do doby, kterou by jejich 
ani další generace už nikdy neměly zažít. 
Je radostné konstatovat, že od 14. dubna 
2002 má příbramský okres 27 nových 
vůdcovských čekatelek a čekatelů i díky 
přisnění našich členů... 
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Abychom usnadnili alespoň částečnou orientaci 
zájemcům, neznajícím češtinu, o toto periodikum 
českých skautů kmene dospělých, vytvořili jsme 
základní přehled o jednotlivých pravidelných rubrikách 
v anglickém jazyce.  

Redakce  
 
In order to make orientation in this COSG bulletin a 
little bit easier for those without knowledge of the 
Czech language, we established a basic overview on 
selected regular columns in English. 

Editors 

 
Resumé 
 
 

KMENOVÉ
NOVINY OS

Občasník kmene dosp ělých

 
(The Intermittent Bulletin for COSG) 
An overview on articles and their characteristics in 
English. Selected excerpts from articles contained in 
this Volume of KN. 

 

K M E N O V É  Z P R Á V Y  

 
(COSG NEWS) 

The most important information like decisions of the 
COSG Council. News from District Councils. 

 

Ze skautskéhoZe skautskéhoZe skautskéhoZe skautského    
světa 
(From the Scout World) 

� Adults are the best. 
� Article from WgM 
� St. George´s Legends 
� ISGF Good Turns Projects 

    

z klubůz klubůz klubůz klubů   ( C l u b  n e w s ) 
Diverse information from the OS clubs on their 
activities and occurrences… 

 

PRO ZAMYŠLENÍPRO ZAMYŠLENÍPRO ZAMYŠLENÍPRO ZAMYŠLENÍ  
( R E FL E C TI O NS )  
Works by COSG members, original articles, essays, 
viewpoints, scout philosophy… 
 

GRAMATIKA  PRO  SKAUTY   14 
(Scout Grammar Part 14) 

Regular lessons on Czech Language aimed at scout 
expressions and “slang words”. Example:  
“In a live fellowship the common language is showing 

development and change. We can see 
some changes supported but other 
ones coming into being by occasion. 
Among us Scouts/Guides, it surely 
would be good, if we ...“ 

 
ZPĚVEM  K SRDCI,   

srdcem k vlasti (4)  

(SING A SONG, LOVE YOUR HOME   
- PART 4) 
It contains regular contributions on 
Scout/Guide singing and songs in OS 
clubs. Just recently, this column has 
replaced a similar part dealing with 
Scout/Guide calls. Example: 
“Our ancestors used to say: ´Sing a 

song, love your home´. But the young people at 
present times not only read simply a little, but also sing 
seldom a song. Do you think that Old Scouts/Guides 
cannot learn today’s´ songs?” 
 

Různé      (Miscellaneous ) 
Invitations, notes, remembrance of important 
personalities, jubilees, attractions, schedule of 
activities, etc…  

 

PŘÍLOHY  ( Inset documents) 
Indications on important occurrences within COSG 
and/or in the Scout Movement, international 
Scout/Guide activities… 
COSG Regional & District Councillors´ Meeting in 
Havlickuv Brod 
� Minutes of Meeting � Visit of the Svojsik´s 1st 
Campsite � Information on Town, Region and the 
Hosts � Scout Museum 
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